
В началото на месеца, на 
първи декември, председателят 
на Европейския съвет Шарл 
Мишел посети Пекин. Визитата 
му е по поканата на китайския 
председател Си Дзинпин.

Това е една много знакова 
визита за бъдещето на 
отношенията Китай – Европейски 
съюз. При посещенията 
си на Стария континент в 
последните няколко години 
редица държавни и партийни 
ръководители демонстрираха 
искреното желание на огромната 
азиатска страна да развива 
всестранни и взаимноизгодни 
отношения със страните от ЕС. 
В тази връзка са активните 
действия на официален Пекин 
за по-нататъшно и по-резултатно 
разгръщане на инициативата на 
председателя Си Дзинпин „Един 
пояс, един път“ по отношение 
на европейския континент. 
Досегашните постижения в 
тази насока са доказателство, 
че векторът на тези усилия е 
насочен напред и нагоре.

Аналогично е развитието 
и на формата „Китай – ЦИЕ“ 
(страните от Централна 
и Източна Европа), който 
сполучливо допълва общата 
панорама на отношенията на 
Пекин с този важен регион на 
света. Тук трябва да споменем 
и ролята на България по пътя 
на разширяване на отношенията 
Китай – ЦИЕ, усилията на 
редица сектори от икономиката 
на страната ни в търсене на 
пътища за по-мащабно развитие 
на двустранните отношения.

И в заключение бих 
споменал, че на завършилата 
неотдавна среща на 
държавите от Г-20 в Индонезия 
председателят Си Дзинпин 
нееднократно подчерта, че КНР 
е страна, която с основание 
може да определя глобалните 
тенденции в близко бъдеще. 
Увереност, която се потвърждава 
и от диалога на най-високо 
равнище Китай – ЕС в Пекин.

Петър Герасимов

Убедително 
доказателство
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2Китай е готов да 
задълбочава добрите 
отношения с Куба
Генералният секретар на ЦК на ККП 
и председател на КНР Си Дзинпин 
се срещна с гостуващия в Китай 
Мигел Диас-Канел Бермудез - първи 
секретар на Централния комитет на 
Кубинската комунистическа партия 
и президент на Куба.

Икономиката на Китай 
продължава  
да се възстановява
В публикация за медиите 
Н. Пр. Дун Сяодзюн, посланик 
на КНР в България, анализира 
икономическите трудности и 
успехи на Китай през първите три 
тримесечия на 2022 г., както и 
очертаващите се перспективи. 

I I 5

Демографските  
предизвикателства
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Портата към Изтока (301,8 м)  
е най-високата сграда в Суджоу, Дзянсу

Институт „Конфуций“  
– София  12

В Бали Си Дзинпин  
даде заявка за ключов 
лидер, който ще 
определи глобалните 
тенденции през идното  
десетилетие
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Китай е готов да задълбочава 
добрите отношения с Куба

Трансграничните 
капиталови потоци на 
КНР са стабилни

Екипажите на „Шънджоу-15“ 
и „Шънджоу-14“ се събраха в 
китайската орбитална станция

4-тият световен форум за развитие 
на науката и технологиите

Н

Н

Н

В

а 25 ноември в 
сградата на пар-
ламента генерал-
ният секретар на 
ЦК на ККП и 
председател на 

КНР Си Дзинпин се срещ-
на с гостуващия в Китай 
Мигел Диас-Канел Берму-
дез - първи секретар на Цен-
тралния комитет на Кубин-
ската комунистическа пар-
тия и президент на Куба.

Си Дзинпин каза, че Ки-
тай е готов да продължи да 
задълбочава политическо-
то взаимно доверие с Ку-
ба, да засилва координаци-
ята и сътрудничеството в 
международните и регио-
налните въпроси, да рабо-
ти заедно за изграждането 

а провелата се 
на 22 ноември 
годишна среща 
в рамките на 
„Форума на фи-
нансовата ули- 

ца 2022“ зам.-директорът на 
Държавната валутна адми-
нистрация Лу Лей заяви, че 
понастоящем под натиска 
на инфлацията развитите 
икономики предприемат 
мерки за повишаване на 
лихвените проценти. В ре-
зултат на това в световен 
мащаб лихвените процен-
ти се повишават, валутният 
пазар на новите икономи-
ки е подложен на натиск и 
са налице колебания на ва-
лутните им курсове.

Лу Лей добави още, че 
от тази година насам ико-
номическите дейности, 
свързани с чужбина, се ак-
тивизират. Издръжливостта 

на валутния пазар се засил-
ва. През първите три три-
месечия на тази година се 
запазва баланс на между-
народните приходи и раз-
ходи. Балансът по текуща-
та сметка отчита рекорд-
ните 310,4 милиарда щат-
ски долара, което е увели-
чение от 56% на годишна 
база. Китай успява да при-
влече нетни преки чуждес-
транни инвестиции. Оборо-
тът на трансгранични ка-
питали е стабилен. Въпре-
ки колебанията на между-
народния финансов пазар, 
с подкрепата на стабилна-
та икономика и подобря-
ване структурата на пла-
тежния баланс, финансови-
те активи в китайски юани 
са привлекателни за меж-
дународните инвеститори 
и се оказват печеливши в 
глобален мащаб.

а 29 ноември 
китайският кос-
мически кораб 
„Шънджоу-15“ бе  
изстрелян от кос-
модрума „Дзиу-

цюен“ с ракетата-носител 
„Чанджън-2F-Y15“.

От Националната про-
грама за пилотирани кос-
мически полети съобщи-
ха, че екипажът на „Шън-
джоу-15“ е влязъл в орби-
талния модул от модула 
за свързване на кораба им, 
след скачването с космиче-
ската станция, което е ста-
нало в автономен режим.

На 30 ноември в 7:33 ча-
са пекинско време тайко- 

град Чънду, ад-
министративния  
център на провин-
ция Съчуан, за-
почна 4-тият све- 
товен форум за 

развитие на науката и тех-
нологиите.

Негово мото тази годи-
на е „Откритост, доверие и 
сътрудничество“. Във фору-
ма присъствено и онлайн 
ще участват над 300 учени, 
представители на междуна-
родни организации и пред-
приемачи, седем от които 
Нобелови лауреати, от пове-
че от 20 държави. Дискусии-
те ще се фокусират върху на-
учно-технологичните и зе-
лени иновации, устойчиво-
то развитие, климатичните 

на социализъм със специфи-
ка на определените държа-
ви и непрекъснато да задъл-
бочава отношенията между 
Китай и Куба в новата ера.

Диас-Канел заяви: „Това 
посещение показва, че от-
даваме голямо значение на 

приятелството и сътрудни-
чеството между Куба и Ки-
тай. Ние сме съгласни с те-
оретичния и практически 
принос на ЦК на ККП за 
изграждането на социали-
зъм с китайска специфика 
в новата ера“.

Шест държавни 
банки ще насърчават 
развитието на пазара 
за недвижими имоти

Н
еотдавна бе по-
дписано спора-
зумения меж-
ду шест големи 
държавни тър-
говски банки в 

Китай и перспективни ком- 
пании за строителство и 
управление на недвижими 
имоти, целящи улеснява-
нето на устойчивото раз-
витие на пазара.

Споразуменията пред-
виждат предоставянето на 
финансова подкрепа в раз-
мер на повече от 1 трилион 
юана (около 140,2 милиар-
да долара), главно за строи-
телство, ипотеки за потре-
бители, сливания и придо-
бивания, финансиране на 
веригата за доставки и ин-
вестиции в ценни книжа.

Финансовите инсти- 

туции, участващи в спора-
зуменията са Китайската 
индустриална и търгов-
ска банка (ICВС), Ки-
тайската земеделска бан-
ка (АВС), Банк ъф Чайна 
(Bank of China), Китайска-
та строителна банка (China 
Construction Bank), Съоб-
щителната банка (Bank 
of Communications) и Ки-
тайската пощенска банка 
(PSBC).

Китайската народна 
банка и Китайската бан-
кова и застрахователна ре-
гулаторна комисия издадо-
ха насоки миналата сряда, 
насърчаващи търговските 
банки да предоставят и уп-
равляват заеми за придо-
биване на проекти за не-
движими имоти по „разу-
мен и организиран начин“.

промени и дигиталната ико-
номика.

Ръководителят на Ки-
тайската академия на нау- 
ките Хоу Дзянгуо каза, че се 
надява на сътрудничество с 
повече институции.

Организатори на събити-
ето са Китайската асоциа-
ция за наука и технологии, 
Китайската академия на на-
уките, Китайската академия 
по инженеринг и управата 
на провинция Съчуан.

навтите от мисията „Шън-
джоу-14“ посрещнаха коле- 

гите си от Земята и си на-
правиха обща снимка. 
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新华全媒+丨“中国海洋第一展”开幕
11月24日，2022中国海洋经济博览会在深圳会展中心
（福田区）开幕。
当日，以“科创赋能，共享深蓝”为主题的2022中国海
洋经济博览会（简称“海博会”）在深圳会展中心（福田
区）开幕。

新华社新闻 

习近平向第四届中俄能源商
务论坛致贺信

广西上思：守护十万大山 换得
富民金山

自然指数：中国科研城
市在全球排名快速上升 

北京保持第一

新华社北京11月29日
电11月29日，国家主席习
近平向第四届中俄能源
商务论坛致贺信。

习近平指出，中俄能
源合作是两国务实合作
的重要基石，也是维护
全球能源安全的积极力
量。面对外部风险挑战，
中 俄 双 方 加 强 沟 通 协
作，推进重大合作项目，
显示出中俄能源合作的
强劲韧性，诠释了中俄新
时代全面战略协作伙伴
关系的广阔前景。中方愿
同俄方一道，打造更加
紧密的能源合作伙伴关
系，促进能源清洁绿色

群峰连绵，飞泉流泻，
在广西防城港市上思县
境内的十万大山国家森林
公园，群山上树木在冬季
依旧郁郁葱葱。在森林公
园外东北部的低山丘陵
地带，上思县公正乡信良
村元成柑橘种植专业合
作社的510亩纽荷尔脐橙
迎来丰收，金黄色的脐橙
挂满枝头，吸引众多采购
商前来购买。

“今年脐橙行情不错，
按果子大小批发价能卖
到4元至6元一斤，在合作
社的直营店售卖还能卖
出更高的价钱。”合作社
总经理陆建成说，因产出
的脐橙质量好，合作社带
动的20多户脐橙种植农
户目前都不愁销路。

陆建成说，当地虽然多
山地丘陵，但适合脐橙种
植，种出来的脐橙皮薄汁
多，深受市场欢迎。“依托
自然条件优势，合作社已
逐渐打出绿色生态的品
牌，产品在线上线下销售
平台受到欢迎，还吸引众
多来国家森林公园的游
客前来体验采摘。”

上思县是广西重点生
态主体功能区，县内的十
万大山国家森林公园峰
峦叠翠、古木参天。数据
显示，2021年，上思全县
林地总面积283.2万亩，
其中保护区57.2万亩、生
态公益林39.6万亩、商品
林186.4万亩；全县森林
覆盖率达64.18%。

近年来，上思县坚持生
态优先、绿色发展，大力
开展植树造林绿化美化
行动、加强林业种质资源

新华社伦敦11月28
日电英国《自然》增刊
《2022自然指数-科研
城市》日前指出，中国科
研城市在全球排名快速
上升，北京在世界领先
的科研城市中继续保持
首位。

自然指数由国际知名
科技出版机构“施普林格-
自然出版集团”下属机构
编制并定期发布，它追踪
发表在82本高质量自然
科学期刊上的科研论文，
根据有关机构、国家或地
区论文的数量和比例等，
反映全球高质量科研产
出及合作情况。

自然指数针对全球主
要城市和都市圈2021年
科研产出的分析显示，北
京再次位居全球科研城
市榜首，纽约都市圈保持
第二位，上海从2020年
的第五位升至第三位，超
过波士顿都市圈和旧金
山湾区，这两个地区目前
位列第四和第五位。北京
自2016年超过纽约都市
圈成为科研城市榜首以
来，一直保持在第一位。

此外，其他几个中国

城市排位也有显著提升。
例如，南京和广州的排名
分别从2015年时的第19
位和第42位，上升到今年
的第8位和第10位。进入
今年全球20强的中国科
研城市还有：武汉（第11
位）、合肥（第16位）、杭
州（第19位）和天津（第
20位）。

自然指数主编西蒙·
贝克说：“北京和上海自
2015年以来在科研产出
方面取得了重大进步，
并且似乎对其他中国城
市产生了有力的辐射效
应——通过科研合作帮
助这些城市增加高质量
的科研产出。”

自然指数显示，北京
在物理科学领域的高质
量产出居世界之首，上海
和波士顿分列第二、三
位。北京和上海在化学
领域居于第一和第二位，
纽约是排名最接近它们
的美国城市，居第七位。
在生命科学领域，美国纽
约、波士顿、旧金山湾区
和巴尔的摩-华盛顿排名
前四，北京和上海分别位
居第五和第七。

发展，共同维护国际能
源安全与产业链供应链
稳定，为国际能源市场
长期健康可持续发展作

出新的贡献。
同日，俄罗斯总统普

京也向第四届中俄能源
商务论坛致贺信。

保护利用。在加强生态系
统保护的同时，当地因地
制宜，调整乡村产业发展
结构，让生态优势转变为
乡村振兴的产业优势。

上思县乡村振兴局局
长李洁玲介绍，依托十万
大山的资源优势，上思县
正加快推进智能蚕茧科
技园、香糯产业园、牛产
业核心示范园三大特色
农业产业园建设，以“产
业兴旺”为支撑，探索推
进一二三产融合发展。

傍晚时分，在十万大山
北麓山下的上思县思阳
镇易和村城丁屯，村民潘
立省养的12头牛已回到
牛栏内，津津有味地吃
着她刚砍回来的牧草。“
山下种植牧草长得快，加
上山里较独特的气候，牧
草在冬天还能保持绿油
油的，不怕牛儿过冬没吃
的。”潘立省说。

潘立省介绍，她从2021

年开始养殖肉牛，家里的
10亩耕地拿来种植牧草，
剩余的拿来种植甘蔗。“
现在甘蔗准备收割，甘蔗
叶也能拿来喂牛，加上这
里山地环境好，有时候还
能把牛直接赶到山里，这
样养出来的牛肉质鲜美，
出栏的牛最多能卖到两万
多元一头。”她说。

“截至目前，全县已盘
活10家闲置牛场，升级改
造牛栏牛舍1.25万平方
米，建成投产肉牛养殖场
94个，全县肉牛存栏总量
已达4.2万头。”上思县农
业农村局局长黄培力说，
县里正与企业进行合作
洽谈，以加速完善肉牛全
产业链，进一步发挥生态
养殖优势。

“中国人将继续保护好
十万大山的绿水青山，同
时将生态优势转化为推
动乡村振兴的产业优势。”
上思县委书记兰宏说。
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актуално

Китай не претендира  
да бъде хегемон

Повече чужди капитали 
в производството

Европа трябва да 
бъде възмутена от 
американското поведение

Н

Т

Н

еотдавна Канада 
представи своята 
т. нар. Индо-ти-
хоокеанска стра-
тегия, като зая-
ви: „Китай не 

зачита някои принципи и 
права в дадения регион“. В 
коментар на това на прес-
конференция говорителят 
на Външно министерство 
Джао Лидзиен заяви, че 
частта, свързана с Китай 
в представената от Канада 
стратегия, е пълна с идео-
логически предразсъдъци, 

ази година про-
дължава добра-
та тенденция за 
привличането на 
чуждестранни ин-
вестиции в произ-

водствения сектор на Ки-
тай. Това заяви говорител-
ката на китайското Ми-
нистерство на търговията 
Шу Дзюетин на редовна-
та пресконференция днес 
в Пекин.

Тя посочи, че благода-
рение на потенциала на ог-
ромния китайски пазар, 

цялостната система на про-
изводство и инфраструкту-
рата, както и стабилното 
общество, много трансна-
ционални компании непре-
къснато увеличават инвес-
тициите си в Китай. Ми-
налата година страната е 
привлякла 33,73 млрд. щат-
ски долара в своя произ-
водствен сектор, което е с 
8,8% повече спрямо по-ми-
налата година. „Тази годи-
на тази добра тенденция се 
запазва“, подчерта говори-
телката.

а 21 ноември в 
Елисейския дво-
рец френският 
президент Ема-
нюел Макрон да-
де прием за ев-

ропейски предприемачи, 
сред които изпълнителни-
те директори на компани-
ите Telefonaktiebolaget, LM 
Ericsson, Volvo и Unilever. 
Основната цел на приема 
всъщност е просто опит от 
страна на Макрон да нака-
ра предприемачите да оста-
ват във Франция.

На другия ден френски-
ят министър на финанси-
те Бруно льо Мер заяви 
на брифинг пред медиите: 
„Пред очите ни САЩ раз-
виват местна индустрия на 
своя територия. Ние тряб-
ва да защитаваме интере-
сите на европейските ком-
пании“. 

Днес политиците във 
Франция и дори в цяла Ев-
ропа повече от всякога се 
тревожат за това, че компа-
ниите напускат и че индус-
триалната система на кон-
тинента ще бъде изпразне-
на от Съединените щати.

Заради покачването на 
цените на енергия в Евро-
па и повишаването на раз-
ходите за производство ев-
ропейските компании са 

преувеличава и раздухва 
т. нар. китайска заплаха и 
прави безпочвени нападки 
срещу Китай. Китай изра-
зява силно недоволство и 
решително противопоста-
вяне срещу това и е депо-
зирал официалната си по-
зиция пред Канада.

“Китай винаги се е при-
държал към мирното разви-
тие, защитавал е откритост 
и приобщаване и е практи-
кувал печелившо сътрудни-
чество. Китай не претенди-
ра да бъде хегемон и няма 

да извършва експанзия. На 
хората е ясно кой поддържа 
световния мир и съдейства 
за общото развитие, а кой 
подбужда манталитета на 
Студената война и конфрон-
тация между блокове. Въ-
просите за Тайван, Синдзян, 
Хонконг са вътрешни рабо-
ти на Китай и чужди сили 
не трябва да се намесват в 
тях. Решимостта на Китай 
за поддържане на сувере-
нитет, сигурност и разви-
тие няма да се промени“, 
заяви Джао Лидзиен.

изправени пред сериозна 
криза. По думи на предсе-
дателя на Френския съюз 
за металургическа промиш-
леност Ерик Трапие е ве-
роятно цените на природ-
ния газ и електричеството 
да се повишат „средно че-
тири пъти“. А относително 
стабилните цени на енерги-
ята в Съединените щати, съ-
четани с щедрите субсидии, 
давани на местните компа-
нии по Закона за намалява-
не на инфлацията, принуж-
дават европейските компа-
нии да „обърнат гръб“ и да 
се изнесат една след дру-
га към Съединените щати.

Все повече европейци 
виждат ясно използването 
на руско-украинския кон-
фликт за възпрепятстване 

на стратегическата незави-
симост на Европа. Щатите 
правят цяло състояние, въз-
ползвайки се от енергийна-
та криза, и развиват своята 
местна индустрия, като из-
празват европейската про-
мишленост. Интернет по-
требители коментират, че 
САЩ не само се възполз-
ват от Европа, а и вредят 
на интересите й.

Хегемонистичната и его-
истична политика на САЩ 
отдалечава съюзниците им 
все повече и повече. Евро-
пейските страни се опит-
ват да спрат инерцията да 
преследват САЩ, а търсят 
стратегическата самостоя-
телност. Приемът в Елисей-
ския дворец е ясно доказа-
телство за това.

Нов тежък разрушител 
тип 005 на китайските 
ВМС е постигнал 
оперативна способност

Н
ов тежък разру-
шител тип 005 – 
„Аншан“, е по-
стигнал опера-
тивна способ-
ност след неот-

давнашни тестове и е го-
тов за плавания в далечни 
води, съобщи вчера Цен-
тралната китайска телеви-
зия (ССТV).

„Аншан“, към който по 
време на тридневните из-
питания в Жълто море са 
се присъединили разруши-
телите тип 052D „Баотоу“ 
и „Цицихар“ и други пла-
вателни съдове, подводни-
ци, бойни и разузнавател-
ни самолети и хеликоп-
тери, симулирайки мно-
жество заплахи едновре-
менно от морската повърх-
ност, под водата и във въз-
духа. Екипажът на разру-
шителя е трябвало да се 
справя с различни извън-
редни ситуации в реалис-
тични бойни сценарии и 
да тества противовъздуш-
ната отбрана, отбрана от 
морско нападение и спо-
собности за борба с под-
водници в сложна елек-
тромагнитна среда, дока-
то навигира денонощно, се 
казва още в съобщението 

на телевизията.
Според предишни ин-

формации кораби от съ-
щия клас като „Нанчан“ 
и „Лхаса“, които вече са по-
стигнали оперативни спо-
собности, са извършили да-
лечни мисии до места ка-
то Японско море, Западния 
Тих океан и Берингово мо-
ре. „Нанчан“ беше част от 
групата на самолетоносача 
„Ляонин“ в няколко мор-
ски обучения.

Военноморските сили 
на Китай обявиха въвеж-
дането в експлоатация на 
шест големи разрушителя 
тип 055, а именно „Нан-
чан“, „Лхаса“, „Далиен“, 
„Аншан“, „Йен‘ан“ и „Уси“. 
Според съобщения на вода 
са пуснати още два, с което 
общият брой на този клас 
кораби в китайската армия 
достига осем. Корабите от 
тип 055 имат водоизмести-
мост над 12 000 тона, обо-
рудвани са със 112-клетъч-
на система за вертикално 
изстрелване на ракети и 
силни способности за ори-
ентиране в околната сре-
да, което ги прави едни от 
най-мощните военни ко-
раби в света според ана-
лизатори.
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Икономиката на Китай продължава  
да се възстановява

Модернизацията от китайски тип се основава на националните особености и е 
насочена към постигане на висококачествено и мирно развитие. 

П
рез първите три триме-
сечия на 2022 г., сблъск-
вайки се със сложна и 
напрегната вътрешна и 
външна среда, благода-
рение на силното ръко-

водство на Централния комитет на 
Комунистическата партия на Китай 
начело със Си Дзинпин правител-
ството на страната успя да осъществи 
ефективна координация между про-
тивоепидемичните мерки и социал-
но-икономическото развитие. Реали-
зирани бяха бързо различни страте-
гии и мерки за стабилизиране на ико-
номиката, производството и предла-
гането продължиха да се възстановя-
ват, ситуацията със заетостта и ниво-
то на цените е като цяло стабилна, 
външната търговия и инвестициите 
нараснаха значително, гарантирани 
бяха средствата за съществуване на 
хората. Китайската икономика устоя 
на натиска от множество фактори и 
успя да поддържа тенденцията към 
устойчиво възстановяване и поло-
жителен ръст. Основните моменти 
в този процес са следните:

1. Икономическият ръст се 
стабилизира и възстановява. 

След като пакетът от мерки за 
стабилизация на китайската иконо-
мика започна да дава ефект, въпре-
ки месечните колебания тя като ця-
ло се върна към тенденцията за на-
растване. В процеса на възобновява-
не на производството се открои ро-
лята на новите двигатели на растежа, 
продължи да се оптимизира струк-
турата на промишлеността и да на-
растват потреблението,  инвестици-
ите и износът.

През третото тримесечие иконо-
миката се представи значително по-
добре, отколкото през второто, а ка-
то цяло действието й за периода яну-
ари-септември бе в разумни грани-
ци. Общият БВП на Китай за пър-
вите три тримесечия на годината е 
около 87 трилиона юана (13,2 трили-
она долара), нараствайки с 3% на го-
дишна база. За третото тримесечие 
БВП нарасна с 3,9% в сравнение със 
същия период на предходната годи-
на и с 3,5 процентни пункта спря-
мо второто тримесечие. Добавена-
та стойност на първичния икономи-
чески сектор бе 5,5 трилиона юана 
(+4,2%), на вторичния – 35 трилиона 
юана (+3,9%), и на третичния – 46,5 
трилиона юана (+2,3%).

2. Нарастват устойчиво  
инвестициите и външната търговия. 
Фокусирайки се върху превръща-

нето си в мощен индустриален цен-
тър, Китай продължи да задълбоча-
ва модернизацията на промишле-
ността и да увеличава инвестиции-
те в научно-технологични иновации. 
Същевременно, прилагайки страте-
гия за използване на финансови ин-
струменти за целите на развитието,  
страната продължи изграждането на 
големи проекти, реконструкции и 

обновяване на оборудването в клю-
чови области и разширява активно 
ефективните капиталовложения. Ин-
вестициите в инфраструктура са на-
раснали с 8,6% на годишна база за 
първите три тримесечия, отбелязвай-
ки възстановяване за 5 поредни ме-
сеца; тези в преработвателната про-
мишленост са се увеличили с 10,1%, 
а във високотехнологичното произ-
водство – с 23,4%. Независимо че 
през първите три тримесечия капи-
таловложенията в сектора на недви-
жимите имоти спаднаха с 8% на го-
дишна база, тези в основни средства 
се увеличиха с 5,9%, като това спо-
собства за устойчивия ръст на инвес-
тициите като цяло, стимулирайки ре-
формите и носейки ползи на хората.

Данни на митниците показват, 
че общата стойност на стокообмена 
между Китай и чужбина през пър-
вите три тримесечия е била около 
33,1 трилиона долара, нараствайки 
с 9,9%; износът е бил за 17,7 трили-
она долара (+13,8%), а вносът – за 
13,4 трилиона долара (+5,2%). През 
третото тримесечие обемът на тър-
говията с чужбина се е увеличил с 
11% на годишна база, което е с 3,2 
процентни пункта по-бързо от вто-
рото тримесечие.

3. Цените на потребителските  
стоки за населението се увеличиха 

в малък размер. 
За първите три тримесечия инде-

ксът на потребителските цени (ИПЦ) 
нарасна с 2% на годишна база и с 0,3 
процентни пункта в сравнение с пър-
вото полугодие. От гледна точка на 
отделните тримесечия ИПЦ не пока-
за тенденция към значителни колеба-
ния, като първоначално се повиши с 
1,1% през периода януари-март, с 2,3% 
за април-юни и с 2,6% за юли-септем-
ври. Най-голям ръст са отбелязали це-
ните в категориите транспорт и те-
лекомуникации – 5,9%, образование, 
култура и развлечения – 2%, и хра-
ни, алкохол и цигари – 1,9%.

В останалите категории стоки и 
продукти увеличението е под 1,5%, а 
общото е в умерен диапазон и кон-
трастира рязко с високата инфлация 
в много страни по света.

4. Заетостта е в общи  
линии стабилна. 

В отговор на колебанията в епи-
демията от COVID-19, през тази го-
дина Китай постоянно оптимизира-
ше и прилагаше мерки за стабили-
зиране на заетостта и трудоустроява-
не, разшири мащаба на отсроченото 
внасяне на осигурителните вноски за 
пенсия, срещу безработица и трудови 
злополуки за всички средни, малки, 
микропредприятия и еднолични тър-
говци и увеличи размера на компен-
сациите за безработни лица. Съще-
временно чрез прилагането на серия 
от мерки като преференциални тари-
фи за електроенергия на местно ниво 
за изпитващите най-сериозни труд-
ности отрасли, договаряне от пред-
приятията на гъвкав работен модел, 
така че служителите да запазят пре-
питанието си, редуциране на разхо-
дите чрез онлайн работа и предпри-
емачество и насърчаване развитие-
то на дигиталната икономика, пози-
тивният ефект за стабилизирането на 
пазара на труда е очевиден. От януа-
ри до септември в градските райони 
са създадени 10,01 милиона нови ра-
ботни места, а нивото на безработи-
ца там за третото тримесечие е би-
ло 5,4%, или с 0,4 процентни пункта 
по-ниско от второто. През третото 
тримесечие ситуацията със заетост-
та бе по-добра, отколкото в първите 
две и като цяло е стабилна.

5. Реформите и отварянето 
продължиха да се задълбочават. 

Всеобхватното задълбочаване 
на реформите е отличителна чер-
та на Китай в новата епоха. През 
тази година страната въведе нова 
политика и мерки за стабилизира-
не на външните капиталовложения 
и представи актуализиран “Каталог 
на отраслите, в който се насърча-
ват чуждестранните инвестиции”, 
като целта е да бъдат разширени 
сферите на достъп за тях към на-
преднало производство, съвремен-
ни услуги и други, и въвеждаше ак-
тивно съответни специални мерки 
за стимулиране на инвестициите 
в производството и развитието на 
научноизследователски центрове, 

финансирани от чужбина.
В същото време Китай закрепи 

и задълбочи резултатите от рефор-
мите чрез придържане към прин-
ципа на върховенство на закона, ус-
кори изграждането на модерна сис-
тема за държавно управление, про-
дължи да задълбочава реформата на 
администрацията, насочена към оп-
ростяване на процедури и делегира-
не на правомощия, така че предос-
тавяните услуги да бъдат по-удобни 
за гражданите и бизнеса.

Социалистическата пазарна ико-
номика продължи да се подобрява, 
системата за държавно управление да 
се оптимизира, а резултатите от ре-
формата са все по-видими. През пе-
риода януари-август в Китай са реги-
стрирани 19,42 милиона нови пазар-
ни субекта, което е с 3,2% повече от 
същия период на предходната година.

6. Гарантирани са  
ефективно средствата  

за съществуване на хората. 
Тазгодишните реколти от лятна 

пшеница и ранен ориз се увеличи-
ха, нормално протича събирането и 
на есенниците. Очакванията са до-
бивът от зърнени култури да бъде до-
бър и да надвиши 1,3 трилиона тона. 
Китайското правителство продължа-
ва да прилага динамична политика 
за нулева заразяемост по отношение 
на COVID-19, за да осигури стабил-
ността и нормалния живот на граж-
даните, коригиран бе механизмът за 
координиране на ценовите субсидии, 
чийто размер бе увеличен, за да до-
веде до ефективно повишаване на 
стандарта на живот.

Разширен бе обхватът на застра-
ховките срещу безработица и бяха 
отпуснати допълнителни еднократ-
ни битови надбавки и парични по-
мощи за хора в затруднено матери-
ално положение, така че те да раз-
полагат с необходимите за съществу-
ването им средства. За периода яну-
ари-август вложенията в социалния 
сектор нараснаха с 14,1% на годиш-
на база. От тях средствата за здра-
веопазване се увеличиха с 32,6%, а 
за образование – с 8,3%.

През месец октомври се проведе 
20-ият конгрес на Комунистическа-
та партия на Китай и поехме по нов 
път към всеобхватно изграждане на 
модерна Социалистическа държава

Модернизацията от китайски тип 
се основава на националните особе-
ности и е насочена към постигане на 
висококачествено и мирно развитие. 
В бъдеще ние ще продължим да на-
сърчаваме реформите, развитието и 
иновациите чрез откритост. Ще про-
дължим да премахваме трудностите 
пред развитието, ще използваме си-
лата на сътрудничеството и потен-
циала на иновациите, ще се стремим 
към обмен на блага чрез откритост. 
Китай няма да спре да работи за на-
предъка на икономическата глоба-
лизация, за укрепване на движещи-
те сили за развитие в света, така че 
резултатите от това развитие да бъ-
дат от по-голяма полза и по-спра-
ведливи за хората от всички страни.
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наука

Скорошен доклад показа, че Китай си е осигурил челно 
място по отношение на глобалните патентни заявки през 
2021 г., съобщи агенция Синхуа. Това е далеч пред всички 
останали страни, което подчертава силния тласък на КНР 
към изграждането на страна, ориентирана към иновациите. 
Службата за интелектуална собственост (IP) на Китай е 
получила 1,59 милиона от общо 3,4 милиона патентни заявки, 
подадени по света през 2021 г., гласи докладът на Световните 
индикатори за интелектуална собственост (WIPI),  
публикуван неотдавна.

П

Т

атентите, пода-
дени в Китай, са 
сходни с общия 
брой на следва-
щите 12 държа-
ви, класирани от 

второ до 13-о място, според 
WIPI, който събра послед-
ните си данни въз основа 
на информация, предоста-
вена от около 150 държави 
и региони. 

През 2021 г. патентите с 
висока стойност за изобре-
тения в Китай възлизат на 
7,5 на 10 000 души, с 1,2 по-
вече от 2020 г., според да-
нните на Националното ста-
тистическо бюро, публику-
вани през август 2022 г.

По-специално иноваци-
ите на страната в сектори 
като телекомуникации от 
следващо поколение, из-
куствен интелект, квантово 
изчисление и чиста енергия 
отбелязаха огромно число.

ъй като Китай из-
следва космоса с 
по-бързи темпо-
ве, Европа очак-
ва разширяване 
на сътрудничест-

вото с Китай, предаде аген-
ция Синхуа. Надявайки се 
на по-добра бъдеща карие-
ра, много европейски астро-
навти започнаха да учат ки-
тайски и да се запознават с 
китайската култура.

„Поглеждайки нагоре, 
виждам необятността на 
космоса. Навеждайки гла-
ва, гледам множеството на 
света. Погледът лети, сър-
цето се разширява, радост-
та на сетивата може да дос-
тигне своя връх и наистина, 
това е истинското щастие“. 

Това написа в Туитър 
италианският астронавт 
Саманта Кристофорети 
през октомври по време 
на престоя си в Междуна-
родната космическа стан-
ция (МКС), като цитира 
Лантиндзи сю, класическо 

Докладът, публикуван 
от Националната админи-
страция за интелектуална 
собственост (NIPA), разкри, 
че заявките за патенти на 
Китай в 6G технологията за-
емат повече от 30 процента 
от общия брой в света. Ос-
вен това заявките за патен-
ти на Китай в областта на 
изкуствения интелект пред-
ставляват около 70 процента 
от общия брой в света спо-
ред показател, публикуван 
този месец от Китайския 
център за развитие на ин-
формационната индустрия.

Заявките за патенти за 
изобретения на китайски 
компании в областта на 
квантовите компютри – 
гранична технология – са 
скочили от 137 към сеп-
тември 2020 г. на 804 към 
октомври 2022 г., както се 
разкрива от класацията на 
Global Quantum Computing 

произтичат от стратегиче-
ски нововъзникващи индус-
трии, според NIPA. Значи-
телно са се увеличили па-
тентите, които са собстве-
ност на частния сектор в 
страната. Топ 500 на част-
ните предприятия в Китай 
през 2022 г. отбелязаха годи-
шен ръст от 53,6% по отно-
шение на действащите па-
тенти според данни, публи-
кувани от Общокитайската 
федерация на индустрията и 
търговията през септември.

Китай също отбеляза 
значителен растеж в индус-
триалния дизайн. Той полу-
чи заявления, съдържащи 
805 710 дизайна през 2021 г.,  
което съответства на пове-
че от 53 процента от об-
щия брой в света. Китай 
сега притежава най-много 
регистрации на индустри-
ални дизайни в сила в све-
та, посочва Синхуа.

Technology Patent Filings 
Ranking List.

Международната аген-
ция по енергетика (МАЕ) 
през март тази година пуб-
ликува доклад, озаглавен  
„Проследяване на иноваци-
ите за чиста енергия: Фокус 
върху Китай“, показвайки, 
че Китай се е превърнал в 
ключов играч в енергийното 
патентоване за кратък пери-
од, особено в стратегически 
сектори, в които китайските 
изобретатели представляват 
нарастващ дял от глобал-
ната дейност, включител-
но слънчеви фотоволтаич-
ни (PV), електрически пре-
возни средства (EV) и осве-
тителни технологии.

През периода 2018/2019 
г. китайските изобретатели 
са подали около шест пъти 
повече заявки за междуна-
родни патенти, отколкото 
през 2008/2009 г. за батерии 

и слънчева фотоволтаична 
енергия, и осем пъти пове-
че за EV технологии, спо-
ред IEA.

В допълнение, около 80 
процента от китайските па-
тенти в свързаните с енерге-
тиката технологии за смек-
чаване на изменението на 
климата също са защитени 
в чужбина, което показва 
тяхното подобрено качество.

Докладът на WIPI също 
така показва, че Китай е 
отбелязал най-бърз ръст – 
17,6 процента – на патенти-
те в сила през 2021 г., из-
преварвайки САЩ и зае-
майки челно място по от-
ношение на нетен ръст на 
подлежащи на изпълнение 
патенти.

До края на септември та-
зи година действащите па-
тенти на Китай надхвър-
лиха 4 милиона, като по-
вече от една трета от тях 

Китайските заявки  
за патенти са водещи 
в света през 2021 г. 

Все повече европейски астронавти търсят  
по-тясно сътрудничество с Китай

произведение на китайска-
та литература от 4-ти век, 
за да опише чувствата си 
в космоса. Кристофорети 
е член на работната група 
на Европейската космиче-
ска агенция (ESA) и гово-
ри много добре китайски. 

Кристофорети туитира 
стиховете от Лантиндзи сю 
на китайски с преводи на 
италиански и английски, 

както и три снимки от Кос-
моса на китайския залив 
Бохай и гледката към ки-
тайската столица Пекин. 
Публикацията бързо стана 
заразителна в нета.

Друг астронавт на ESA 
е французинът Томас Пе-
ске, който има афинитет 
към Китай. Той е един от 
най-известните европейски 
астронавти, също и голям 

инфлуенсър в социалните 
медии. Френският астро-
навт говори шест езика, 
включително китайски. В 
навечерието на 2021 г. той 
сподели знанията си за кул-
турата на китайската Нова 
година в Twitter. „Китайска-
та Нова година започва на 
12 февруари (през 2021 г.) 
според традиционния ки-
тайски календар и се праз-
нува с „дракона“ (в емо-
джи), моето любимо ми-
тично създание сега“.

През ноември 2021 г. Пе-
ске и трима други астронав- 
ти от SpaceX Crew Dragon 
пристигнаха на Междуна-
родната космическа стан-
ция. Песке беше изпратен 
там за първи път през 2016 
г. за мисията Proxima. Пъ-
тищата на френския астро-
навт се „пресичат“ и с два-
ма китайски тайконавти, 
Дзин Хайпън и Чън Дон, 
които след това записаха 
кратко видео за ESA и спе-
циално поздравиха Песке за 

заминаването му за МКС. 
Когато трима китайски тай-
конавти от мисията „Шън-
джоу-12“ се присъединиха 
към китайската космиче-
ска станция в средата на 
юни 2021 г., Песке публи-
кува поздравително съоб-
щение във Flicker: „Попу-
лацията на хората в Кос-
моса нарасна с 43 процен-
та... всички човешки косми-
чески полети са невероят-
но впечатляващо постиже-
ние. Поздравления!“. 

Германският космонавт 
Матиас Маурер също е ак-
тивен участник на ESA в 
китайско-европейското съ-
трудничество. Той учи ки-
тайски от години с намере-
нието да работи по-добре с 
китайските си колеги в ки-
тайската станция, каза той 
пред агенция Синхуа през 
2018 г. Той сам си е избрал 
китайско име Ма Тиен, кое-
то означава „небесен кон“.

На Световната интернет конференция Wuzhen Summit  
бяха представени много китайски технологични постижения в 6G 

страницата подготви  
Любомир михайЛов
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Голямата цел е да се изгради „общност 
на Азиатско-тихоокеанския регион“ 

Швеция е готова да задълбочава  
европейско-китайското сътрудничество

За да се спаси планетата, развитите страни 
трябва да изпълняват ангажиментите си

П

Т

Н

о време на 29-та 
среща  на лиде-
рите на Азиат-
скотихоокеан-
ското икономи-
ческо сътрудни-

чество (АТИС) китайският  
председател Си Дзинпин 
произнесе важна реч, в 
която издигна редица важ- 
ни инициативи и мнения, 
свързани с изграждането на 
общност на споделена съд-
ба в региона и насърчаване 
на интеграцията на регио-
налната икономика. 

Тези инициативи полу-
чиха изключително поло-
жителен отговор и подкре-
па от участниците на сре-
щата. На форума бяха прие- 
ти два заключителни доку-
мента: „Декларация на ли-
дерите на АТИС“ и „Цели-
те от Банкок за развитието 
на биокръгова зелена ико-
номика“, които изразяват 

китайската политика и по-
зиция. Международните ме-
дии смятат, че изказвания-
та на Си Дзинпин осветя-
ват „азиатския момент“ в 
глобалното управление и 
Китай се е превърнал във 
водеща сила, обединяваща 
всички страни за справяне с 
общите предизвикателства.

АТИС е най-важната 
платформа за икономиче-
ско сътрудничество в Ази-
атско-тихоокеанския реги-
он. В момента перспекти-
вите на световното иконо-
мическо развитие са мрач-
ни и несигурни. Все по-чес-
то се говори за „разделя-
не“ и „скъсване на вери-
ги“. Някои държави все 
още следват „Индо-тихоо-
кеанската стратегия“, коя-
то носи характеристиките 
на политиката от времето 
на Студената война. Всич-
ко това сериозно нарушава 

партньорството в региона. 
Като „лидер“ и „локомотив“ 
на световната икономика, 
какъвто е регионът, посока-
та и пътят на сътрудничест-
вото в региона ще повлияят 
не само на бъдещето на са-
мия регион, но и на глобал-
ното икономическо разви-
тие. Темата на тазгодишна-
та сесия на АТИС е „отва-
ряне, свързаност и баланс“, 
което точно отразява общия 
стремеж на азиатско-тихоо-
кеанското семейство.

Китай е важна страна – 
членка на АТИС. От 2013 г.  
насам китайският предсе-
дател Си Дзинпин редовно 
изнася важни речи в рам-
ките на АТИС, в които раз-
яснява китайските идеи и 
мнения за изграждане на 
общност на споделена съд-
ба в региона.

Китайското развитие не 
може да се раздели с Ази- 

атско-тихоокеанския реги-
он и перспективите на ре-
гиона също са невъзмож-
ни без участието на Ки-
тай. АТИС установи голя-
мата цел да изгради „общ-
ност на Азиатско-тихооке-
анския регион“ до 2040 г., 
която се допълва и насър-
чава китайската инициа-
тива за строителството на 
„общност на споделена съд-
ба в Азиатско-тихоокеан-
ския регион“. 

Важната реч на Си Дзин- 
пин на проведената в Бан-
кок  среща на АТИС отно-
во остави ясен китайски от-
печатък върху пътя за раз-
витието на региона. Китай, 
който се движи непрестан-
но към модернизация, със 
сигурност ще донесе все по-
вече нови възможности на 
Азиатско-тихоокеанския ре-
гион и света със своето но-
во развитие.

обиас Билстром, 
министърът на 
външните работи 
на Швеция зая- 
ви, че страната е 
готова да рабо- 

ти за задълбочаване на съ-
трудничеството между ЕС 
и Китай по време на ро-
тационното си председа-
телство на ЕС през след-
ващата година. Билстром 
направи това изявление на 

срещата си с китайския по-
сланик в Швеция Цуей Ай-
мин в Стокхолм. 

Билстром заяви още, че 
Китай е вторият по голе-
мина търговски партньор 
на Швеция извън ЕС, а 
двустранното икономиче-
ско и търговско сътрудни-
чество има широк потен-
циал за развитие и ярки 
перспективи.

Китайският посланик 

Цуей Аймин от своя стра-
на заяви, че съществу-
ва традиционно приятел-
ство между Китай и Шве-
ция, които са постигнали 
консенсус по въпросите за 
мултилатерализма, либе-
рализацията на търговия-
та, справянето с измене-
нието на климата и дру-
ги важни въпроси. Двете 
страни имат и тесни ико-
номически и търговски 

взаимоотношения, огро-
мен потенциал за еколо-
гично научно и техноло-
гично сътрудничество и 
широки перспективи за 
всеобхватно развитие на 
бъдещи връзки. Диплома-
тът представи позиция на 
Китай по въпроса с Тайван 
и посочи, че Китай бла-
годари на Швеция за под-
крепата на политиката за 
„един Китай“.

а 20 ноември 
след остри де-
бати и 36-часо-
во удължаване 
на предвиденото 
време в египет-

ския град Шарм ел-Шейх  
беше закрита 27-ата кон-
ференция на страните по 
Рамковата конвенцията на 
ООН за изменението на 
климата. На нея бяха при-
ети десетки решения, сред 
които утвърждаването на 
създаване на фонд за ком-
пенсация на загуби и вре-
ди от последиците от кли-
матичните промени, кой-
то ще бъде използван в по-
мощ на развиващите се и 
уязвими страни, повлияни 
негативно от климатични-
те промени. Според редица 
медии това е исторически 

напредък в сферата на опаз-
ване на климата.

Тази година се навър- 
шват 30 години от подпис- 
ването на Рамковата кон-
венцията на ООН за измене-
нието на климата и една го-
дина от окончателното фи-
нализиране подробностите 
за изпълнение на „Париж-
кото споразумение“. Спо-
ред публикуван през май 
доклад от Световната ме-
теорологична организация, 
през 2021 г. четирите важни 
показателя – концентраци-
ята на въглеродните еми-
сии, повишението на мор-
ското равнище, окисляване-
то на морската вода и оке-
анската топлина, достигат  
рекордно ниво.

Климатичните проме-
ни са причинени основно 

от развитите страни. Мно-
го от загубите и последици-
те обаче се поемат от раз-
виващите се страни, което 
е несправедливо.

Като най-голямата раз-
виваща се страна Китай с 
реални действия се стреми 
към справяне с климатич-
ните промени. От 2012 до 
2021 г. средният годишен 
ръст на потреблението на 
енергия в Китай от само 
3% поддържа икономиче-
ски растеж от 6,5%. 

През 2021 г. емисии-
те на въглероден диоксид 
в Китай на единица БВП 
са намалели с около 34,4% 
в сравнение с 2012 г., кое-
то се равнява на намале-
ние от 3,7 милиарда тона 
емисии. Китайските инвес-
тиции във възобновяеми 

енергийни източници са дос- 
тигнали 380 млрд. щ. д., на-
реждайки се на първо мяс-
то в света. The Wall Street 
Journal коментира, че ки-
тайските действия за спра-
вяне с климатичните про-
мени надвишават поетите 
ангажименти.

Определено не беше лес-
но на 27-ата конференция 
на страните по Рамковата 
конвенцията на ООН за из-
менението на климата да 
бъдат постигнати резулта-
ти. Предстои много рабо-
та, свързана със справяне 
с климатичните промени. 
Ключът е развитите страни 
да действат за реализиране 
на поетите си ангажименти.

Международните 
медии смятат, 
че изказванията 
на Си Дзинпин 
осветяват 
„азиатския 
момент“ в 
глобалното 
управление 
и Китай се е 
превърнал във 
водеща сила

страницата подготви  
Любомир михайЛов

27-ата конфе- 
ренция на 
страните по 
Рамковата 
конвенцията 
на ООН за 
изменението 
на климата е 
исторически 
напредък 

коментари
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С основаването на династия Суей (581– 618) Китай отново 
се обединява след повече от 300 години разделение. Вторият 
император на династията се заема с няколко неуспешни войни и 
големи начинания като Големия канал, който свързва Юга със Севера. 
Това изтощава народа и води до въстания, които свалят властта. 
Следващата династия Тан (618 – 907) изгражда по-устойчива 
държавност върху основите, които управляващите на Суей са 
положили, и първите 130 години от управлението й се смятат за 
златен век в развитието на китайската цивилизация. Империята 
по това време се простира толкова надалече през Централна Азия, 
че за определен период Букара и Самарканд (днес в Узбекистан) са 
под китайско управление, централноазиатските царства плащат 
данък на китайската държава, а китайското културно влияние 
обхваща Корея и Япония. Столицата Чан’ан се превръща в най-
великия град на земята. Нейните улици са препълнени с чужденци, а 
религии от всички краища на света като зороастрийство, будизъм, 
манихейство, несторианство, християнство, юдаизъм и ислям – 
процъфтяват. Тази уверена всемирност се отразява и във всички 
форми на изкуство от този период.

изкуСтВо

Китайска живопис  
при династия Тан (618 – 907)

окровителството на дво-
ровете на Суей и Тан 
привлича художници от 
всички части на импе-
рията. Например Йен 
Либън (阎立本, около 

601 – 673) се издига до много ви-
соки чиновнически постове и на-
края става министър на държава-
та, но е също така и изявен худож-
ник фигурист. Неговите задълже-
ния включват рисуване на истори-
чески свитъци, отразяване на важ- 
ни събития от миналото и настоя- 
щето, както и портрети, включи-
телно на чужденци, а също и на 
странни същества, донесени като 
налог на неговия покровител, им-
ператор Тайдзон. Йен Либън рисува 
в общоприетия стил с деликатни, 
слабо модулирани линии. Част от 
свитък, изобразяващ 13 императори 

П
всеобхватна сила, че тълпи се съ-
бирали да го гледат как работи. 
Той рисува основно с мастило, ка-
то оставя оцветяването на своите 
помощници. У Даодзъ също така 
е известен и с триизмерния, скулп-
турен ефект, който постига само 
с мастило.

Художниците фигуристи, кои-
то изобразяват дворцовия живот 
с много внимание и наследяват 
стила на Йен Либън, вместо на 
У Даодзъ, са Джан Сюен (张萱, 
713 – 755) и Джоу Фан (周昉, око-
ло 730 – 800). 

Произведението на Джан Сю- 
ен „Придворни дами подготвят 

коприна“ е достигнало до нас бла-
годарение на копие от династия 
Сун (в Музея за изящни изкуства в 
Бостън), но съществуват и по-къс-
ни версии на няколко композиции, 
които свидетелстват за съществу-
ването му. Стенописите на импе-
раторски гробници от 8-и век и бу-
дистките рисунки от Дунхуан по-
казват ранната поява и широката 
разпространеност на жанрове, кои-
то по-късно са канонизирани с по-
мощта на художниците от двора на 
династия Тан чрез отделни фигу-
ри (особено жени), с монументал-
ни скулптурни пропорции, подре-
дени на празен фон с класическа 

от династия Хан до династия Су-
ей (днес в Музея за изящни изку-
ства в Бостън, САЩ), се приписва 
на него. Неговият брат Йен Лидъ 
също е художник. Характеристи-
ки на техния стил може би са за-
пазени в наскоро открити гробни-
ци със стенописи от 7-и и 8-и век, 
особено в тази на принцеса Йон-
тай (препогребана през 706 г. бли-
зо до град Си’ан).

Но най-добрият майстор на чет-
ката в по времето на династия Тан 
остава У Даодзъ (吴道子, около 680 
– 759), който не само се радва на 
успешна кариера в императорския 
двор, но и има достатъчно творчес- 
ки порив да изрисува – според Тан-
ските архиви – над 300 стенописа 
по стените на храмове в Лоян и 
Чан’ан. Неговата работа, за разли-
ка от Йен Либън, е пълна с такава 

Император Тайдзон дава аудиенция  
на тибетски пратеник – Йен Либън

Един от 6-те любими коне на император Тайдзон, 
гравюра по картина на Йен Либън
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простота и баланс.
Конете също играят важна ро-

ля в танската военна експанзия и 
в живота на императорския двор. 
Ездата е предпочитано развлече-
ние и дори придворните дами иг-
раят поло. Естествено, конете ста-
ват и предпочитана тема в живо-
писта и на един от любимите ху-
дожници на император Сюендзон 
– Хан Ган (韩干, 706 – 783). Повре-
дена и трудно реставрирана кар-
тина на любимия боен кон на им-
ператора – Джаойебай (Осветяващ 
нощта), от 8-и век ни дава сведе-
ния за дарбата на този знаменит 
художник. 

Друг велик майстор на изобра-
зяването на коне е учителят на Хан 
Ган, военният генерал Цао Ба (曹霸,  
ок. 704 – 770), за когото знамени-
тият писател Ду Фу пише, че е 
пленил вътрешната душевност на 
своите субекти дори по-добре, от-
колкото плътта им. 

Повечето по-късни художници 
на коне твърдят, че следват или 
Хан Ган, или Цао Ба, но същест-
вените стилистични разлики меж-
ду двамата са смятани за неразли-
чими още през династия Северна 
Сун (960 – 1127).

Тези триста години управление 
на династиите Суей и Тан са период 
на развитие и промени в пейзаж-
ната живопис. Ранните майстори 
от 7-и и 8-и век – Джан Дзъциен  

(展子虔, късния 6-и век), Ли Съ-
сюн (李思训, 651 – 716) и синът му 
Ли Джаодао (李昭道, 8-и век), раз-
виват стил в пейзажната живопис, 
известен като „цинлю шаншуей“ 
(синьо-зелен пейзаж) или „дзин-
би шаншуей“ (златно-синьо-зелен 
пейзаж), в който върху внимател-
но изпълнена композиция се на-
насят минерални цветове във фи-
на линия, за да се създаде ефект 
на наситен цвят.

Този синьо-зелен стил, вероят-
но заимстван от централноазиат-
ските стилове от периода на Шест-
те династии и свързан с украсени-
те със скъпоценни камъни райски 
пейзажи на даоистките безсмъртни, 

известен и като Уан Мо) и Гу Куан  
(顾况, 8-и век) – южния китайски 
даоист, който „пръска мастило“ (съ-
що транслитерирано като помо,  
泼墨, но написано с други йерогли-
фи) върху коприна с маниер, кой-
то асоциираме с този на жестова-
та живопис от 20-и век и худож-
ници като Джаксън Полък. 

Намерението на художниците, 
които „пръскат мастило“, е тол-
кова артистично, колкото е фило-
софско и религиозно: по това вре-
ме се пише, че техният спонтанен 
процес на работа е предназначен 
да имитира божественото сътворе-
ние. Тяхната полузавършена твор-
ба, в която артистичният процес е 

лесно пасва на вкуса на танския 
двор, който е предразположен към 
международната екзотика, рели-
гиозната фантазия и смелото де-
коративно изкуство. Този стил по-
степенно кристализира като двор-
цова и професионална традиция, 
противопоставяйки се на по-не-
формалната калиграфска живопис 
с мастило на учените. 

Общоприетият основател на 
школата на пейзажите на учените 
е Уан Уей (王维, 701 – 761) – учен и 
поет от 8-и век, който разделя вре-
мето си между имперския двор в 
Чан’ан, където заема чиновниче-
ски постове, и своето селско име-
ние в Уан Чуан, където рисува па-
норамни композиции, запазени в 
по-късни копия и гравирани върху 
камък. Сред будистките му карти-
ни най-известна е тази на индий-
ския мъдрец Вималакирти, който 
се превръща в „светеца покрови-
тел“ на китайските будистки про-
светени. Уан Уей понякога рисува 
цветни пейзажи, но по-късното му 
име като творец се изгражда въз 
основа на вярването, че той е пър-
вият пейзажист, рисуващ с монох-
ромно мастило. Смята се, че е по-
стигнал фина атмосфера благода-
рение на „счупване на мастилото“ 
(помо, 破墨) в разнообразни тоно-
ве. Вярата в неговата основополага-
ща роля, подхранвана от по-късни 
критици, става крайъгълен камък 

на философията за уънжънхуа (жи-
вопис на учените), която пропо-
вядва, че човек не може да стане 
велик художник, ако не е учен и 
благороден.

По-авантюристично настроен в 
техниката е донякъде ексцентрич-
ният художник от края на 8-и век 
Джан Дзао (张璪), който създава 
драматични тонални и текстурни 
контрасти, когато рисува едновре-
менно с по една четка във всяка 
ръка или с два клона от дърво – 
единият разлистен, другият изсъх-
нал. Тази нова свобода с четката се 
довежда до крайности от някои ху-
дожници от средния и късния тан-
ски период като Уан Ця (王洽, още 

напълно разкрит и предметът тряб-
ва да бъде забелязан от гледащия, 
предполага даоистки философски 
скептицизъм. Тези техники беляз-
ват появата на ексцентричност в ра-
ботата с четката, която има свобо-
да на действие в периоди на поли-
тически и социален хаос. Впослед-
ствие те са използвани от художни-
ците на южната „внезапна“ школа 
на чан (дзен) будизма, която разби-
ра просветлението като спонтанно, 
ирационално преживяване, което 
може да се изобрази само чрез съ-
щата спонтанност на четката. 

Тази живопис процъфтява в 
Чънду, столицата на малкото 
царство Шу, където много худож-
ници бягат от хаоса на Север в по-
следните години преди падането 

на династия Тан. 
Сред тях е Гуансиу (贯休, 832 – 

912), ексцентрик, който рисува бу-
дистки светци с чудат вид и пре-
увеличени черти, което много се 
харесва на сектата на чан будизма. 
Елементът на деликатната гроте-
ска в изкуството на Гуансиу е до-
развит през периода на Петте ди-
настии и Десетте царства от Ши 
Къ (石恪), който твори в Чънду 
в средата на 10-и век. В негови-
те картини, основно на будистка 
и даоистка тематика, той рисува 
в този чан стил, стремейки се да 
шокира публиката с изкривяване 
и грубост в изпълнението.

Галина КрУмова

Даоистки пратеник на земята – 
приписвано на У Даодзъ

Осветяващ нощта - Хан Ган

Придворни дами подготвят коприна – Джан Сюен
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– в средата на ноември 
на остров Бали се състоя 
срещата на високо равни-
ще между страните членки 
на Г-20. Бихте ли комен-
тирали значението на този 
форум в условията на на-
стоящата напрегната по-
литическа обстановка в 
глобален мащаб?

– Г-20 е сравнително но-
ва международна площад-
ка, която при своето съз-
даване имаше предимно 
икономическо призвание, 
а не стратегическо. За съ-
жаление, срещата на висо-
ко равнище в Бали бе про-
ведена в период на силна 
международна турбулент-
ност, неяснота и преди 
всичко неувереност. Жи-
веем в свят ако не на ра-
дикални промени, то ми-
нимум на съществени. 

В Бали се появи и Клаус 
Швааб, който е идеолог на 
глобална тенденция, коя-
то не се споделя от всич-
ки участници във форума. 
Неговото присъствие внася 
само дисонанс. Липсата на 
фиксиран регламент при 
провеждане на срещите на 
Г-20 предизвика допълни-
телни смущения. Създаде 
се усещане, че всеки прис-
тигнал в Бали се опитва 
да решава своите собстве-
ни проблеми. Деструктив-
на роля изигра и консо-
лидираното поведение на 
страните от Г-7, с което бе 
демонстрирано без особе-
на деликатност, че вътре 
в голямата общност има 
втора по-малка, която се 
стреми да дава „тон за пе-
сен“ на всички останали. 
Единствената полза бе, че 
в Бали Г-20 доказа, че не е 
площадка за решаване на 
геополитически, стратеги-
чески и военни въпроси. 

Срещата по принцип 
като място за общува-
не на най-развитите ико-
номически държави дава 
основание за надежди. Но 
начинът, по който се дър-
жат страните от Г-7 като 
сплотен екип на НАТО, бу-
ди отчаяние и усещане за 
безсмисленост. Чувствата 
след Бали са смесени. Не-
гласното правило досега на 
срещите на Г-20 да отпадат 
въпросите по сигурността 
бе нарушено. Нещо пове-
че. Направен бе неуспешен 

регион. А и не само там. 
Джо Байдън се опита да 
убеди Си Дзинпин, че Ва-
шингтон е готов да бъде 
конкурент, но не се стреми 
да превръща конкуренция-
та в конфликт. За съжале-
ние, неговите думи се раз-
минават драстично с дела-
та, особено по отношение 
на Тайван. Към този мо-
мент Китай и САЩ мо-
гат да намерят компромис 
по отношение на разпре-
делението на европейското 
индустриално наследство, 
което бяга от Стария кон-
тинент и си търси място, 
предлагащо евтини енер-
гийни суровини. Направи 
силно впечатление, че Си 
Дзинпин не намери време 
в своята програма за сре-
ща с британския премиер 
и прояви специфично отно-
шение в общуването с ка-
надския премиер. Това бя-
ха жестове, имащи релефно 
и недвусмислено значение. 
Нещо като „жълт картон“, 
нещо като „така не става“. 

Китайският лидер заяви, 
че политиката за насажда-
не на демокрация на САЩ 
по целия свят е остаряла. 
Всяка една страна в зави-
симост от цивилизацията, 
към която принадлежи, 

опит за натовизиране на 
този международен форум. 
Декларацията от Бали не 
успя да осъди Русия по ук-
раинския въпрос. Даване-
то на думата за 20 мину-
ти на украинския прези-
дент Зеленски бе грешка. 
Не могат за това да бъдат 
обвинени само домакини-
те, след като няма израбо-
тен предварително регла-
мент за провеждане на фо-
рума. Страни като Китай, 
Саудитска Арабия и Тур-
ция, със своето поведение 
и действия, дават основа-
ние за надежда, че Г-20 мо-
же да се върне към свое-
то нормално първоначал-
но състояние и предназна-
чение. Пукнатините, кои-
то се появиха с времето 
в организацията, могат да 
се увеличат и задълбочат.

Индия като домакин на 
следващата среща на Г-20 
е изправена пред сериозно 
предизвикателство. САЩ 
са загубили своя ресурс за 
ефективно и всеобхватно 
икономическо лидерство. 
Но това не дава основа-
ние да считаме, че в гло-
балната външна политика 
на Вашингтон ще наблю-
даваме някакви съществе-
ни промени. 

В обозримо бъдеще ос-
тават рисковете да продъл-
жат опити за натовизиране 
на международните фору-
ми. В случай че срещите 
на Г-20 продължат по пътя, 
предначертан от форума в 

Геополитика

В Бали Си Дзинпин даде заявка за ключов 
лидер, който ще определи глобалните 
тенденции през идното десетилетие

– Водеща фигура бе Си 
Дзинпин. По редица при-
чини. Китайският лидер 
единствен от тримата го-
леми (Си, Путин и Бай-
дън) се яви в Индонезия 
със стабилна и консоли-
дирана вътрешнополитиче-
ска ситуация зад своя гръб. 

Джо Байдън пристигна 
след фатална загуба на де-
мократите в Камарата на 
представителите на избо-
рите на 8 ноември. На аме-
риканския президент те-
първа му предстоят тежки 
лични изпитания в собст-
вената му страна. Влади-
мир Путин изпрати своя 

лидер със своята походка 
и жестове определено бе 
във възходящ тренд. Си 
Дзинпин бе спокоен и уве-
рен. Джо Байдън излъч-
ваше вътрешно напреже-
ние и желание да се ха-
реса на своя събеседник, 
но се усещаше, че не е ис-
крен и преиграва. Амери-
канският президент бе в 
низходящ тренд. 

Срещите на Си Дзинпин 
показаха, че Поднебесната 
няма да позволи на САЩ 
да играят еднолично и 
безапелационно ролята на 
политически „спойлер“ в 
Азиатско-тихоокеанския 

външен министър Лавров, 
но сянката на Путин ви-
таеше осезателно по вре-
ме на срещата на Г-20. Ти-
лът на руския президент 
в момента не е стабилен 
във вътрешнополитически 
план. 

Любопитна бе среща-
та между Си Дзинпин и 
Джо Байдън от гледна точ-
ка на невербалната ко-
муникация. Китайският 

Бали, то трудно могат да 
се очакват позитивни тен-
денции в бъдеще, да не го-
ворим за резултати.

– в срещата взе учас-
тие лично президентът на 
КНр си Дзинпин. Каква е 
според вас ролята на Ки-
тай на този важен форум 
и какво показаха срещи-
те на китайския лидер с 
негови колеги от различ-
ните страни?

След 
приключването 
на срещата на 
Г-20 в Индонезия, 
разговаряме 
с българския 
дипломат и експерт 
по международна 
политика  
Боян ЧУкОв, 
предаде Радио 
китай

има право, дадено от Бога, 
да изгражда своя собствена 
демокрация или друга об-
ществено-политическа сис-
тема със съответната на-
ционална специфика, която 
е със собствена дълбочин-
на историческа проекция. 
Унифицирането на страни-
те и народите ала Клаус  
Швааб води към тяхната 
гибел. 

В този план, на сре-
щата на Г-20 в Бали, Си 
Дзинпин даде заявка за 
ключов лидер, който ще 
определи глобалните тен-
денции в света през след-
ващото десетилетие.  

Президентът Си Дзинпин
на 17-ата среща на върха на Г-20

Момент от срещата  
на Си Дзинпин и Джо Байдън
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Декларацията от 
Ухан ще даде тласък 
на опазването на 
влажните зони в света

Китай стимулира 
координираното цифрово 
и зелено развитие сред 
членовете на АТИС

Проспериращо 
развитие на добива 
на вятърна енергия 
в открито море

а неотдавнашната 14-а  
конференция в град Ухан 
на страните, подписали 
Рамсарската конвенция,  
бе очертана посоката за 
опазването на влажните 

зони в световен мащаб и бе пред-
ставена китайската инициатива за 
бъдещите действия в тази област.

Китай за първи път бе дома-
кин на този форум. Приета бе Де-
кларация от Ухан и бе подписано 
рамково споразумение за стратеги-
ческо развитие на влажните зони. 
Това ще даде тласък за глобални-
те действия, свързани със защитата 
им, отбелязва Радио Китай за чуж-
бина. По време на конференцията 

бе посочено, че Китай ще създаде 
национални паркове за влажни зо-
ни, като строго ще следи за опаз-
ването на 1/5 от тях, ще създаде 
Международен център за мангрови 
гори в Шънджън, както и защит-
на мрежа за маршрутите на пре-
летните птици.

В момента в Китай има 5,635 
милиона хектара влажни зони. 
Страната е на първо място в Азия 
и на четвърто в света по този по-
казател.

Междувременно бе съобщено, 
че от януари до октомври тази го-
дина в Китай са стартирани 24 хи-
ляди нови водни проекта, което е с 
5200 повече спрямо същия период 

ифровата ико-
номика и зеле-
ното развитие 
се превърнаха в 
основни тенден-
ции в глобална-

та икономическа и соци-
ална трансформация. 

Китайският президент 
Си Дзинпин неотдавна на 
форума в Банкок призова 
всички членове на Азиат-
ско-тихоокеанското иконо-
мическо сътрудничество 
(АТИС) да засилят иконо-
мическото и техническото 
сътрудничество в сферата 
на координираното цифро-
во и зелено развитие. 

С общо население от 
2,9 милиарда души, 21-те 
икономики на страните от 
АТИС представляват над 
60 процента от общия бру-
тен вътрешен продукт на 
света и около половината 
от търговията. Статусът на 
региона е световно значим 
и постигането на коорди-
нирано цифрово и зелено 
развитие е от жизненоваж-
но значение.

Цифровизацията и зеле-
ният растеж са взаимоза-
висими и взаимно се под-
силват. Цифровите техно-
логии играят все по-важна 
роля в насърчаването на 
зелената икономика. Ки-
тай превърна развитието 
на цифровата икономика в 
национална стратегия. По 
мащаб на цифровата ико-
номика Китай от години 
е на второ място в света. 
Постигнат е стабилен на-
предък и в сътрудничест-
вото в цифровата иконо-
мика между Китай и други 

ървата партида 
вятърни турби- 
ни в открито 
море, в Центра- 
лно Бохайско 
море, на 20 ки-

лометра от пристанището 
Донин, провинция Шан-
дун, наскоро бяха свърза-
ни към националната елек-
тропреносна мрежа. Това е 
първият офшорен вятърен 
парк в Китай, който прода-
ва електроенергия без суб-
сидия. Очаква се вятърни-
ят парк да генерира близо 
1,7 милиарда киловатчаса 
зелена електроенергия вся-
ка година, което се равнява 
на 519 000 тона стандарт-
ни въглища и около 1,26 
милиона тона въглероден 
диоксид.

Китай постига изклю-
чителни постижения в раз-
витието на вятърната енер-
гия в открито море. Спо-
ред доклад, издаден от Ми-
нистерството на екология-
та и околната среда на Ки-
тай, инсталираният капа-
цитет на страната за въз-
обновяема енергия е дос-
тигнал 1,06 милиарда ки-
ловата към края на 2021 г., 
което представлява 44,8% 

от общия инсталиран ка-
пацитет на страната. Ос-
вен това Китай е на пър-
во място в света по инста-
лирана мощност на вятър-
на енергия в открито море.

Изграждането на вятър-
ни паркове в открито море 
е техническо предизвика-
телство. Развитието и усъ-
вършенстването на антико-
розионната технология е 
ключ към успеха на тези 
начинания, а и поддържа-
щите съоръжения в откри-
то море са доста по-скъпи.

През последните години 
бяха разкрити редица „пър-
ви в Китай“ и „най-големи 
в света“ проекти за вятър-
на енергия в открито море.

На 13 октомври вятър-
на турбина с мощност 13,6 
мегавата слезе от произ-
водствената линия. Тя има 
най-големия единичен ка-
пацитет в Азиатско-тихо-
океанския регион. На 28 
септември първият в Ки-
тай плавателен съд за вя-
търни паркове в открито 
море „Бейхътан“ от клас 
2000 тона беше доставен 
за експлоатация.

Н

Ц

П

на миналата година, като 45 от тях 
са големи и на най-високо ниво в 
историята на страната. Това заяви-
ха от китайското Министерство на 
водните ресурси. Инвестициите в 
сферата за този период възлизат на 
921 млрд. юана, т.е. с 63,3% пове-
че в сравнение с миналата година. 

Създадени са и 2,26 милиона нови 
работни места.

В продължение на много години 
Рамсарската конвенция за влажни-
те зони има водеща роля в светов-
ните усилия за опазването и устой-
чивото ползване на влажните зо-
ни и водните ресурси. 

икономики от АТИС.
Китайската компания 

Alibaba Group и правител-
ството на Тайланд подпи-
саха споразумение през ап-
рил 2018 г. в Банкок, спо-
ред което двете страни ще 
си сътрудничат в областта 
на електронната търговия, 
цифровата логистика, ту-
ризма и обучението на пер-
сонала. През май 2022 г. 
компанията стартира цен-
тър за данни в Тайланд, за 
да подсили възможностите 
на местния бизнес за ци-
фрови иновации. 

Филипините и Австра-
лия също си сътрудничат с 
Alibaba в областта на тър-
говията на дребно и логис-
тиката, финансите и фин-
тех технологиите, дигитал-
ните развлечения и услу-
гите за публични пред-
приятия.

Най-големият произво- 
дител на електрически и 

хибридни автомобили в 
Китай, BYD, подписа спо-
разумение през септември 
тази година с тайландска-
та WHA Group за изграж-
дане на нова фабрика за 
електрически превозни 
средства в страната с пла-
ниран годишен производ-
ствен капацитет от 150 000 
единици. 

Навлизането на BYD в 
Тайланд ще помогне на ав-
томобилната индустрия да 
се доближи до тази цел, 
както и ще спомогне стра-
ната да се превърне в гло-
бален център за производ-
ство на електромобили.

Зеленият растеж оси-
гурява практичен и гъв-
кав подход за постигане на 
устойчиво развитие на све-
товната икономика. Китай 
призова бизнеса си да ин-
тегрира зеленото развитие 
в задграничните инвести-
ции и сътрудничество.
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приятели

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Ерик СОЛХаЙМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ООН 
за околната среда

аксиния кОЛЕва, 
директор на Институт 
„конфуций“ – София, от 
българската страна,  
пред в. „китай днес“

Институт “Конфуций” – София,  
е отворен за всички приятели

документи и Споразумение 
по този европейски проект.

През 2019 г. старти-
ра съвместна магистър-
ска програма „Междукул-
турна комуникация и пре- 
вод с китайски и бъл-
гарски език“ на катедра 

получаване на обща дипло-
ма на СУ „Св. Климент Ох-
ридски“ и Пекинския уни-
верситет за чужди езици, с 
професионална квалифика-
ция „Преводач с китайски 
и български език и специа-
лист по междукултурна ко-
муникация“.

Двусеместриалното обу-
чение завършва с получава-
не на диплома от СУ „Св. 
Климент Охридски“ и про-
фесионална квалификация 
„Преводач с китайски и 
български език“. Подготвя 
се и съвместен проект за 
обучение на местни учите-
ли. Нашият институт редов-
но провежда научни семи-
нари, академични форуми, 
международната конферен-
ция “Пътят на коприната“, 
представяне на новоизлезли 
книги, представяне на ки-
тайски университети в по-
мощ на завършващите сред-
ното си образование българ-
ски ученици и др. 

– институт Конфуций – 
софия, е изградил мрежа от 
учебни заведения с “Клас-
ни стаи „Конфуций“ с пре-
подаване на китайски език 
в цялата страна. Трудна ли 
е координацията с толкова 
много партньори и какви са 
резултатите?

– Институт Конфуций – 
София, вече е създал седем 
„Класни стаи „Конфуций“ 
в страната, което означава 
учебни заведения, които 
се превръщат в своеобраз-
ни центрове на китайския 
език и култура. Очакваме в 
най-близко време открива-
нето и на осмата. Координа-
цията с директорите на тези 
училища винаги е била на 
високо ниво, което означава 
редовни контакти, присъст-
вие на открити уроци по 
китайски език, разговори с 

тази връзка през април в 
Пекинския университет за 
чужди езици на работно по-
сещение бяхме деканът на 
ФКНФ Мадлен Данова и 
аз, директорът на ИКС от 
българската страна Акси-
ния Колева. По време на 

– Г-жо Колева, институт 
„Конфуций“ – софия, има 
статут на модел институт 
„Конфуций“, което звучи 
много задължаващо. Как-
во означава този статут?

– Както знаете, Инсти-
тут „Конфуций“ – София 
(ИКС), е създаден през 2006 
г. – само 2 години след от-
криването на първия в све-
та Институт „Конфуций“ в 
Сеул. През 2015 г. със съдей-
ствието на Съвета за меж-
дународно разпространение 
на китайски език (Ханбан) 
и СУ „Св. Климент Охрид-
ски“ и с цел разширяване 
на дейността и реализиране 
на потенциала на Институт 
„Конфуций“ – София, той бе 
издигнат в статут на модел 
Институт „Конфуций“. То-
зи статут означава непре-
къснато разширяване гра-
ниците на преподаване на 
китайски език, повишава-
не нивото на преподаване, 
активна дейност за популя-
ризиране на китайския език 
и китайската култура сред 
българите, превръщане на 
института в мост за по-ната-
тъшно развитие на отноше-
нията между Китай и Бъл-
гария на всички нива. 

Когато през 2015 г. Ин-
ститут „Конфуций“ – Со-
фия, бе издигнат в статут 
на модел, той беше един от 
14-те в света. Нашата дей-
ност през 15-те години на 
съществуване напълно по-
твърди очакванията. Ние 
сме изградили вече 21 учеб-
ни бази в цялата страна, ка-
то това включва 4 универ-
ситета, средни и начални 
училища, където се изучава 
китайски език. Като изклю-
чим последните 2 години, 
белязани с ограниченията 
заради COVID-19, броят на 
изучаващите китайски език, 
включително и в курсове-
те в самия институт, беле-
жи стабилен ръст. Интере-
сът на българите към Ки-
тай, неговия език и култура 
расте непрекъснато.

– вече 16 години разви-
вате богата и разнообразна 
дейност. Бихте ли сподели-
ли най-характерното за нея 
през настоящата година?

посещението беше направе-
но проучване на интереса и 
очакванията на китайските 
колеги към въпроси, свър-
зани с ЕС. Резултат от по-
сещението беше подписва-
нето в Софийския универ-
ситет през май на важни 

Радостен е фактът, че след 
двегодишно прекъсване ки-
тайските учители и добро-
волци започнаха да присти-
гат в България, което ни да-
ва възможност да „захран-
ваме“ училищата в страна-
та, където през последни-
те две години нямаше ки-
тайски преподаватели. 

Що се отнася до култур-
ната дейност, която непре-
къснато е във фокуса на 
вниманието ни, бих иска-
ла да отбележа, че от нача-
лото на 2022 г. културните 
събития, които сме прове-
ли, вече са около 20. 

– взаимодействието на 
иК – софия, със софий-
ския университет е гаран-
ция за научното ниво на 
цялостната дейност на ин-
ститута. Как на практика 
се осъществява то?

– Институт „Конфуций“ 
- София, е създаден със съ-
действието на Ханбан ка-
то партньорска организа-
ция между Софийския уни-
верситет и Пекинския уни-
верситет за чужди езици. 
Ние правим всичко въз-
можно за насърчаване на 
обмена между двата уни-
верситета и задълбочаване 
на сътрудничеството. Об-
съждат се възможностите 
да се провеждат курсове с 
академична насоченост, да 
се засилва сътрудничество-
то в обучението на висо-
коквалифицирани кадри и 
местни учители. 

В началото на 2018 г. на-
шият институт се включи 
като асоцииран член в но-
вия европейски проект „Ев-
разия“, чиято цел е засилва-
не на академичните връз-
ки между университети и 
колежи в България, Пол-
ша, Италия, Франция и та-
кива в Китай и Индия. В 

ръководствата, разглеждане 
на възникнали проблеми и 
своевременното им решава-
не. По този начин ръковод-
ството на Институт „Кон-
фуций“ – София, разпола-
га с актуална информация 
за състоянието на мрежата 

„Китаистика“ във ФКНФ, 
СУ „Св. Климент Охрид-
ски“, и катедра „Българис-
тика“ в Пекинския универ-
ситет за чужди езици. Тя се 
провежда в два варианта на 
обучение. Четирисеместри-
алното обучение предвижда 

културен семинар в чест на 70-годишнината на кХР

Двамата директори на Институт „конфуций“ – София, в разговор с представител на 
китайското посолство по време на Деня на китайската култура и технологии

Най-малките курсисти в  Институт „конфуций“ – София,  
са запленени от китайските йероглифи

– През 2022 г. Институ-
тът започна да възстановя-
ва нормалната си дейност 
отпреди пандемията, фоку-
сирайки се на първо мяс-
то върху учебната дейност. 
Всички курсове при нас ве-
че са в присъствена форма. 
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Ерик СОЛХаЙМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ООН 
за околната среда

от учебни заведения с пре-
подаване на китайски език.

– една от основните на-
соки в работата ви е про-
веждането на различни съ-
бития и чествания на ки-
тайските празници. расте 
ли интересът към тях?

– Културният календар 
на Институт „Конфуций“ – 
София, е наситен със съби-
тия. Ние редовно организи-
раме срещи за отбелязване 
на всички традиционни ки-
тайски празници – чества-
не на китайската Нова го-
дина, Празника на фенери-
те, Международния ден на 
китайския език, празника 
Средата на есента, Между-
народния ден на Институт 
„Конфуций“ и др. 

Каним всички, които 
проявяват интерес към 
Китай и неговата култу-
ра, защото вярваме, че по 
този начин хората могат 
да се докоснат до автен-
тичната китайска култу-
ра, да я разберат по-добре, 
а от тук да проявят инте-
рес и към изучаване на ки-
тайски език. Езикът наис-
тина е мост, свързващ раз-
личните култури и етноси 
и подготвяйки все повече 
български синолози, ние 
работим за по-нататъшна-
та културна интеграция и 
сътрудничество между Ки-
тай и България.

През двете години на 
пандемия културната дей-
ност на Институт „Конфу-
ций“ – София, беше изця-
ло в неприсъствена форма, 
което, разбира се, не мо-
же да се сравнява с живия 
контакт. Затова в начало-
то на тази година взехме 
решение първото мащаб-
но културно събитие след 
пандемията, представящо 
едновременно китайска-
та култура и някои висо-
котехнологични продук- 
ти на Китай, да проведем в 
ИКС през ноември. 

Свързахме се с предста-
вителствата на китайските 
компании Dongfeng Motor, 
Haval, Arrow Bike, Huawei, 
Maotai. В прекрасна коорди-
нация и сътрудничество ус-
пяхме да организираме това 
събитие, което събра около 
2800 души за двата дни на 
провеждането му. ИКС от-
вори врати за всички прия-
тели, които имаха възмож-
ност да разгледат залите и 
просторните аудитории със 
съвременно оборудване за 
обучение по китайски език, 
богатата библиотека, отдел-
ни кътове, където наши спе-
циалисти демонстрираха 
култура на чая, китайска 
калиграфия, китайска жи-
вопис, китайски шах, тай-
дзицюен, развлекателни 
китайски игри и др. Спо-
ред нас събитието постиг-
на своята цел. 

Институт Конфуций – 
София, е винаги отворен за 
всички приятели, така как-
то Китай е отворен към све-
та за сътрудничество и прия- 
телство!

интервюто взе  
Красимира иваНова

Технологичното развитие в 
сектора на здравеопазването 

итай е готов да 
се превърне в 
световен лидер 
в технологиите 
в областта на 
медицината и 

здравеопазването. Има ня-
колко посоки, в които Ки-
тай поема инициативата, 
включително онлайн кли-
нични услуги (телемедици-
на), изкуствен интелект за 
медицина и здравеопазва-
не, интелигентни болни-
ци, медицинско оборудва-
не, поддържано от 5G, как-
то и по-широко разпрос-
траняване на онлайн услу-
ги в областта на медици-
ната и здравеопазването. 

В тази статия ще ви за-
познаем накратко с по-ши-
роката картина на послед-
ните постижения в облас-
тта, а в нашите бъдеще 
рубрики ще ви представим 
по-подробно всеки един от 
тези сектори.

Използването на цифро-
ви технологии в предоста-
вянето на здравни услуги в 
Китай се ускорява, задвиж-
вано от правителствена-
та политика и растежа на 
интернет предприятията. 
От 2013 до 2019г. общата 
стойност на новите инвес-
тиции в китайския пазар 
на интернет здравеопазва-
не нарасна почти десето-
кратно - от 4,5 милиарда 
юана (675 милиона долара) 
до 37,9 милиарда юана (5,7 
милиарда долара). През но-
ември 2020 г. са регистри-
рани 54,8 милиона актив-
ни потребители на интер-
нет здравеопазване, които 
са потърсили онлайн ме-
дицински съвет, закупили 
са лекарства и са записа-
ли преглед онлайн в дър-
жавни болници, в сравне-
ние с 46,9 милиона през 
ноември 2019 г.

Ускореният напредък на 
Китай в цифровото здраве-
опазване се постига чрез 
използване на възмож-
ностите, които развитие-
то в последното десетиле-
тие на технологиите в сек-
торите за електронна тър-
говия, логистика и кому-
никациите на големи ин-
тернет предприятия като 
Алибаба, Тенсент JD.com и 
др. Освен това централно-
то правителство на страна-
та се ангажира да развива 
интернет екосистемата на 
здравето в опит да се спра-
ви с настоящите проблеми 
със здравната система на 

К

страната и да подобри ка-
чеството и ефективността 
на системите за предоста-
вяне на здравни грижи и 
здравни услуги.

Китайското интернет 
здравеопазване възприема 
подхода „всичко, по всяко 
време и навсякъде“, кой-
то олицетворява потре-
бителската среда на елек-
тронната търговия като ця-
ло. Пациентите обикнове-
но имат достъп до здрав-
ни услуги чрез мобилни ус-
тройства чрез специално 
разработени приложения 
или общи месиджинг плат-
форми като например ди-
ректно през платформата 
на най-известното прило-
жение за съобщения „Уи-
чат“. Когато използват ус-
лугата за първи път, паци-
ентите създават потреби-
телски профил, показващ 
изцяло тяхната медицин-
ска информация, включи-
телно минали и предсто-
ящи прегледи, рецепти за 
лекарства, лични характе-
ристики на пациента и без-
брой други детайли.

Пациентите могат да 
търсят лекари специалисти 
в базата данни, като посоч-
ват заболявания или меди-
цински състояния, имена 
на лекари, местоположе-
ние и болници. Търсене-
то идентифицира специа-
листи, които отговарят 
на критериите за търсене, 
след което пациентите мо-
гат да преглеждат профи-
лите на лекарите и да по-
лучат информация за тях, 
включително медицинско 
обучение, специализация, 
месторабота, опит, брой 
обслужвани пациенти и т. 
н. Тези мерки служат ка-
то показатели за качество-
то на лекаря, подпомагай-
ки пациентите при избора 

китай предприема технологична революция 
за създаване на изцяло нова екосистема 
за здравеопазване. Това начинание впряга 
възможностите на интернет предприятията с цел 
справяне с проблемите, които стоят пред здравната 
система на страната. За кратък период, след 
като през 2018 г. правителството разкри своята 
политическа стратегия за развитие на екосистема 
за здравеопазване в интернет, пейзажът на 
здравеопазването се промени драстично.

на лекари за лечение.
Друга област в която из-

ключително бързо може 
да видим видими резулта-
ти от използването на но-
ви технологии е областта 
на изкуствения интелект. 
Китай бързо внедрява ре-
дица нови технологии, за 
да облекчи тежестта вър-
ху болниците, системите 
за извънболнични грижи и 

семействата, които се гри-
жат за болните и възраст-
ните хора. Но именно в ме-
дицинския изкуствен инте-
лект ранното приемане на 
нови решения в страната 
е особено забележително. 
Китай има огромно пре-
димство в областта на да-
нните, когато става въпрос 
за медицински изследва-
ния с изкуствен интелект. 
Китайски изследователи 
могат да обучават модели 
на изкуствен интелект вър-
ху набори от данни, обхва-
щащи цели провинции. За 
разлика от тях, американ-
ските им колеги са огра-
ничени до работа с инфор-
мация от отделни болни-
ци, които до голяма степен 
се управляват като частен 
бизнес. Изкуственият ин-
телект се използва широ-
ко в здравеопазването, за 
да помогне на лекарите да 
анализират сканирания и 
изображения, подобрявай-
ки скоростта и точността 
на техните диагнози.

Само през 2020 г. ки-
тайските стартъпи са при-
влекли 1,4 млрд. долара 
финансиране в сравнение 
с 2,4 млрд. долара от аме-
риканските си колеги, а 
двете страни представля-
ват 90% от глобалните ин-
вестиции в медицински 
стартиращи компании с 
изкуствен интелект.

През последните години 
секторът на услугите показ-
ва голям напредък както в 
научните изследвания, така 
и в реалните технологич-
ни решения. Новите компа-
нии, фокусирани върху въ-
веждането на новите пости-
жения в областта на тех-
нологиите и иновациите, 
показват своите продукти, 
които подкрепят обществе-
ното здраве и превенцията 

на епидемиите, биомедици-
ната и иновативната меди-
цина, цифровата медици-
на, интелигентното здра-
веопазване и традицион-
ната медицина. Здравни-
те и фитнес технологии, 
задвижвани от база данни 
и изкуствен интелект, са 
сред най-популярните ат-
ракции за посетителите на 
китайския Международен 

панаир за търговия с услу-
ги през 2022г. С развитието 
на пазара се появяват все 
повече технологични харду-
ер и софтуер решения в ин-
дустрията, които могат да 
подкрепят практикуващи-
те лекари, но и домашни-
те фитнес ентусиасти. През 
последните 10 години пана-
ирът не само изгради плат-
форма за обмен на между-
народно сътрудничество в 
областта на услугите и ин-
жектира нов импулс в раз-
витието на глобалната тър-
говия с услуги, но също та-
ка предостави важна под-
крепа за висококачестве-
ното развитие на сектора 
на услугите в Китай. Зна-
чението на провеждане-
то на панаира на услуги-
те надхвърля правенето на 
бизнес. Това изпраща ясен 
сигнал от страна на Ки-
тай: страната е отворена да 
прегърне света, развивайки 
„печелившо“ сътрудничест-
во в много области на меж-
дународните услуги.

Друго интересно разви-
тие в тази област е включ-
ването на напредъка в тра-
диционната китайска меди-
цина. Въпреки че просле-
дява корените си от хиляди 
години, традиционната ки-
тайска медицина също така 
се радва на технологично 
обновяване, което носят но-
вите технологии. Чрез съ-
бирането на данни за раз-
лични лекарствени компо-
ненти, смеси и билки, кои-
то преди са били в сферата 
на традиционната медици-
на, крайните потребители 
на новопредставените соф-
туерни продукти могат да 
бъдат по-добре информира-
ни за това какви лекарства 
използват, за да подържат 
добро здраве.



14 днесКитай
2 – 8.12.2022

оБщеСтВо

естникът изтък-
ва, че през по-
следното десе-
тилетие не само 
брутният вътре-
шен продукт на 

Китай се удвоява, но и мно-
го икономически и жизне-
ни индекси се увеличават 
забележително. 

През същия период оба-
че два индекса са се по-
нижили значително, кое-
то предизвика смесени 
реакции от страна на ки-
тайския народ.

Първият спад е индексът 
на замърсяване на въздуха и 
водата благодарение на по-
следователните усилия на 
правителството, което поз-
воли на гражданите да се 
насладят на чист въздух, си-
ньо небе и по-чиста вода. 
Въпреки че хората привет-
стват низходящата тенден-
ция на индекса на замърся-
ване на въздуха и водата, те 
са притеснени от спада на 
общия коефициент на раж-
даемост, посочва вестникът.  
Този коефициент непрекъс-
нато намалява през послед-
ните няколко години, като  
е паднал под 1,3 миналата 
2021 година, гласи доклад 

В

З

Комплексни мерки за справяне с 
демографските предизвикателства

Приключи засяването на зимните 
зърнени култури в Китай

на Националната здравна 
комисия. Според Отдела за 
населението на ООН общ 
коефициент на плодовитост 
от 2,1 се нарича плодови-
тост на ниво на заместване.

Плодовитостта на ниво 
на заместване е общият ко-
ефициент на плодовитост, 
при който една жена раж-
да достатъчно деца, за да 
поддържа нивата на насе-
лението. Ако плодовитостта 
на нивото на заместване се 
поддържа за дълъг период, 

Намаляващата раждаемост е 
предизвикателство за икономическото 
и социалното развитие на Китай, но 
правителството полага големи усилия  
за справяне с това предизвикателство, 
пише англоезичният китайски  
вестник „Чайна дейли“. 

години. Всъщност 11 от 31-
те региона на провинциално 
ниво в Китай отчитат отри-
цателен прираст на населе-
нието през миналата 2021 г.

Осъзнавайки, че ниската 
раждаемост може да пред-
ставлява голям риск за ба-
лансираното развитие на 
населението на Китай, ръ-
ководствата на всички ни-
ва предприеха редица мер-
ки за увеличаване на раж-
даемостта. През август 17 
централни правителствени 
отдела, включително тези, 
които отговарят за здраве-
опазването, икономическо-
то развитие, образованието, 
жилищното настаняване и 
развитието на селските ра-
йони, публикуваха съвмест-
но насоки за повишаване на 
раждаемостта. Почти всич-
ки мъдри политики, приети 
от много други страни за 
стимулиране на растежа на 
населението, са включени в 
насоките, включително под-
крепящи мерки в области 
като образование, жилищ-
но настаняване и данъчни 
облекчения.

Според новата полити-
ка ще бъдат предоставени 
повече евтини обществе-
ни услуги за родителите, за 
да се облекчи финансово-
то бреме на новите роди-
тели. Освен това детските 
градини бяха помолени да 
приемат деца от две годи-
ни вместо от три в момен-
та, така че новите майки да 
могат да се върнат на рабо-
та на по-ранна дата. 

Бяха въведени благопри-
ятни жилищни политики, за 
да се облекчи тежестта на 
семействата с две или три 
деца, включително ниско-
лихвени жилищни заеми 
и предпочитания за полу-
чаване на жилища с нисък 
наем, а отпускът по май-
чинство вероятно ще бъде 
удължен, за да се помогне 
на служителите да баланси-
рат работата и семейство-
то. Тези насоки също така 
насърчават работодатели-
те и служителите да дого-
ворят гъвкав механизъм на 
работа, включително рабо-
та от вкъщи или адаптира-
но работно време, за да по-
могнат на новите родите-
ли да се грижат за малки-
те си деца. 

Това са само част от 
предприетите мерки и пред-
ложенията на централните 
власти за справяне с про-
блемите на новите родите-
ли, особено тези с две или 
три деца, с цел повишава-
не на общия коефициент на 
раждаемост. При прилага-
нето на мерките трябва да 
се обърне специално вни-
мание на защитата на тру-
довите права на жените и 
да се гарантира, че тяхно-
то кариерно развитие не е 
компрометирано.

всяко поколение точно ще 
се замени.

Китай преживя бейби 
бум през 60-те и 70-те годи-
ни на миналия век, когато 
населението му нарастваше 
със 100 милиона на всеки 
пет години. За да ограничат 
бързото нарастване на насе-
лението, властите въведоха 

асяването на зим-
ните зърнени кул- 
тури в Китай е 
приключило на 
99% и това създа-
ва солидна осно-

ва за реколтата през след-
ващата година.

Въпреки честите екс-
тремни метеорологични 
условия и продължаващи-
те ограничения заради епи-
демията от  COVID-19 през 
последните три години, 
Китай регистрира устой-
чив ръст на производство 
на зърно, като продукци-
ята се стабилизира на ни-
ва над 650 милиона тона 
за седем последователни 
години и достига рекорд-
но високо ниво през 2021 г.  
според данни на Държав-
ното статистическо бюро.

Този стабилен ръст про-
дължава и през 2022 г., 
като лятната зърнена ре-
колта бележи увеличение 
спрямо миналогодишната, 

въпреки предизвикател-
ства като продължител-
ните есенни наводнения 
и спорадичните огнища на 
COVID-19. Същевременно, 
98% от есенната реколта 
в цялата страна е прибра-
на и очакванията са тя да 
бъде много добра според 
Министерството на земе-
делието.

На фона на сложната 

международна ситуация, 
изострена от кризата в 
Украйна и други факто-
ри, стабилното производ-
ство на зърно в Китай е 
от голямо значение за ця-
лостната продоволствена 
сигурност на света, смята 
Ли Гуосян, експерт от Ин-
ститута за земеделско раз-
витие към Китайската ака-
демия за социални науки.

Въпреки че Китай при-
тежава само 9% от обра-
ботваемата земя в свето-
вен мащаб и 6% от слад-
ководните ресурси, той е в 
състояние да изхрани една 
пета от световното населе-
ние. Освен това доставки-
те на зърно на глава от на-
селението в Китай достиг-
наха 483 килограма през 
2021 г., което е по-високо 
от международно призна-
тата линия за безопасност 
от 400 килограма. 

Обемът на китайската 
търговия със селскосто-
пански продукти възли-
за на 248,51 милиарда до-
лара през първите девет 
месеца на 2022 г., което е 
ръст от 10,4% на годиш-
на база. Износът е скочил 
с 21,5% спрямо същия пе-
риод на миналата година, 
докато вносът е нараснал 
с 6,4%, показват данните 
на Министерството на зе-
меделието.

политика за семейно пла-
ниране с едно дете, според 
която повечето двойки мо-
жеха да имат само едно де-
те. Но когато нарастването 
на населението падна доста 
под нивото на заместваща 
раждаемост, властите об-
лекчиха политиката за се-
мейно планиране през 2016 
г., позволявайки на всички 
двойки да имат две деца. 
Но облекчаването на поли-
тиката за семейно планира-
не не доведе до очаквания 

бейби бум. Така че централ-
ните власти допълнително 
смекчиха политиката за се-
мейно планиране миналата 
година, насърчавайки всич-
ки двойки да имат три де-
ца. Въпреки че е трудно да 
се предскажат дългосроч-
ните резултати от тази по-
литика, малко наблюдатели 

очакват бейби бум, тъй ка-
то много млади двойки днес 
избират да се оженят къс-
но, да имат само едно или 
нито едно дете, а и без това 
високият процент на разво-
ди се увеличава.

Населението на Китай 
е нараснало само с 480 000 
през 2021 г., най-ниското 
за последните 60 години, 
и много експерти смятат, 
че прирастът на население-
то на Китай може да стане 
отрицателен след няколко 
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Отборът на Китай превзе 
световния връх в Ливърпул

итай спечели от- 
борната титла 
при мъжете на 
световното пър- 
венство по спорт-
на гимнастика в 

английския град Ливърпул. 
Вей Сун, Цзясин Ян, Хао 
Ю, Бохън Чжан и Цзиню-
ан Цзоу завършиха с общ 
сбор 257.858 точки. За Ки-
тай това е 13-а отборна све-
товна титла в историята и 
първа след Доха 2018. В ти-
ма, достигнал до световния 
връх, бяха олимпийският 
шампион на успоредка от 
Токио 2020 Цзинюан Цзоу 
и действащият планетарен 
първенец в многобоя Бохън 
Чжан, които имат злато и 
от шампионата през 2018-а.

Олимпийският вице-
шампион и победител в ква-
лификациите Япония оста-
на на второ място с 253.395 
точки. В състава бе златни-
ят медалист в многобоя и 
на висилка от Токио 2020 
Дайки Хашимото.

Домакините от Велико-
британия спечелиха бронзо-
вите отличия с 247.229 точ-
ки. За британските гимнас-
тици, които спечелиха евро-
пейската титла през август, 
това е втори отборен медал 
от световно първенство след 
Глазгоу 2015.

Призьорите си осигури-
ха и директна квота за след-
ващите Олимпийски игри 
в Париж през 2024 година.

К

К
итайката Бинцзе 
Ли подобри све-
товния рекорд на 
400 метра свобо-
ден стил за же-
ни в 25-метров 

басейн. Тя постигна 3:51.30 
минути по време на първен-
ството на Китай по плува-
не, което е квалификация 
за шампионата на планета-
та през декември в Австра-
лия. Предишният световен 
рекорд беше 3:53.92 мину-
ти, поставен от двукратна-
та олимпийска шампион-
ка Ариарне Титмус на све-
товното първенство в ма-
лък басейн през 2018 годи-
на в Китай.

„Бях изненадана от по-
стигнатия резултат. Върнах 
се в басейна само два месе-
ца след като си взех почив-
ка след световното първен-
ство в Будапеща. Надявам 
се да бъда още по-бърза и 
да дам най-доброто от се-
бе си в предстоящите стар-
тове в Мелбърн“, каза та-
лантливата китайска спор-
тистка пред агенция „Син-
хуа“, визирайки световно-
то първенство от 13 до 18 
декември.

Преди това най-добри-
ят резултат на 20-годиш-
ната Ли на тази дистан-
ция беше 3:55.83 минути. 
Китайката е носителка на 

златен медал от Олимпий-
ските игри в Токио 2020 
с щафетата 4 по 200 ме-
тра свободен стил за жени 
и бронзова медалистка на 
400 метра свободен стил. 

Тя е и действащата светов-
на шампионка на 400 и на 
800 метра свободен стил в 
25-метров басейн.

До шампионата на пла-
нетата в Ливърпул не бя-
ха допуснати олимпийският  
първенец Русия заради за-
брана, наложена от Светов-
ната и от Европейската фе-
дерация във връзка с воен-
ните действия в Украйна. 
Повечето от специалисти-
те бяха категорични, че от-
съствието на руските гим-
настици се е отразило на 
качеството на състезанията.

Артур Давтян от Арме-
ния спечели златния медал 
на прескок на световното 
първенство по спортна гим-
настика в Ливърпул. Така 
той стана първият гимнас-
тик в историята на страната 
с планетарна титла. Давтян 
събра 15.050 точки, след ка-
то получи оценки от 15.000 
точки за първия си опит и 
15.100 за втория.

Филипинецът Карлос 
Юло взе среброто с 14.950 
(15.000 и 14.900), а брон-
зов медалист е украинецът 

Игор Радивилов с 14.733 
(14.800 и 14.666) точки.

30-годишният Давтян е 
бронзов медалист от Олим-
пийските игри в Токио 2020 
на прескок, европейски 
шампион на кон с гривни, 
както и двукратен сребъ-
рен и бронзов медалист на 
прескок от първенството на 
Стария континент.

На успоредка световен 
шампион стана Цзинюан 
Цзоу (Китай) с 15.166 точ-
ки, който взе златото на то-
зи уред на Игрите в Токио 
2020. След него се нареди-
ха олимпийският вицешам-
пион Лукас Даузер (Герма-
ния) с 15.500 точки и Кар-
лос Юло от Филипините с 
15.366 точки.

Американецът Броуди 
Малоун триумфира на фи-
нала на висилка с 14.800 т., 
побеждавайки олимпий-
ския шампион Дайки Ха-
шимото от Япония, който 
остана втори с 14.700. Трети 

завърши Артур Мариано от 
Бразилия с 14.466 точки.

При жените на греда 
световна шампионка стана 
Хадзуки Ватанабе от Япо-
ния с 13.600 точки, следвана 
от Елзабет Блек (Канада) с 
13.566 точки и Шоко Мия-
та (Япония) с 13.533 точки.

Представителката на до-
макините Джесика Гадиро-
ва триумфира на земна гим-
настика с 14.200 точки. Вто-
ра е американката Джор-
дан Чайлс с 13.833 точки, 
а бронзовото отличие взе 
шампионката в многобоя 
Ребека Андраде от Брази-
лия с 13.733 точки.

В крайното класиране 
по медали на първенство-
то лидер са САЩ с 8 отли-
чия (3 златни, 4 сребърни 
и 1 бронзово), пред Китай 
с пет (3, 2, 0), Япония с 8 
(2, 3, 3), Великобритания с 
6 (2, 1, 3) и други, а общо 
15 нации завоюваха отли-
чия на шампионата.

Вей Сун, Цзясин Ян, 
Хао Ю, Бохън Чжан 
и Цзинюан Цзоу 
станаха планетарни 
шампиони на 
първенството по 
спортна гимнастика 

Бинцзе Ли с нов световен рекорд  
в 25-метров басейн

Отборът на китай стана световен шампион с чуствителна преднина пред съставите  
на Япония  (вляво) и великобритания

Бинцзе Ли направи феноменално плуване на 400 м  
по време на първенството на китай
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в началото на зимата 
Облаци и мъгли се спускат над дефилето Силин в Ичан, провинция Хубей, и бележат началото 
на зимата по тези места.

Древен начин за копиране на документи
Изработването на надписи върху плочки е занаят отпред 1000 години в Китай и е използвано 
като начин за размножаване на документи дори преди създаването на печата. 

калейДоСкоп

за 1 месец 4 лв.

за 3 месеца 12 лв.

за 6 месеца 24 лв.

за 12 месеца 48 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
София, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2023 г.
Каталожен № 381

Стъклените продукти от град Зибо
В град Зибо, провинция Шандун, се намират едни 
от основните работилници за цветна глазура. Чрез 
комбиниране на традиции и иновационни технологии днес 
тук се изработват все повече красиви и функционални 
стъклени продукти.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа

Б

Близнаците панди 
вече официално 
имат имена

ебета панди бяха 
наречени Донця 
и Байдзи на спе-
циална церемо-
ния по този по-
вод в автоном-

ния регион Цян, провин-
ция Съчуан. 

Имената са транслите-
рация на думата „панда“ 
на тибетски и на мест-
ния език на региона Цян. 
Бебетата се родиха на 19 
юли 2021 г., а майка им 
е пандата Пинпин.

По-голямата сестрич-
ка от близнаците е не-
зависима и спокойна. Тя 
обича да спи и мързелува 

по дърветата и обича не-
щата й да са чисти, до-
като по-малкото братче 
е по-жизнено и активно 
и обича да играе с майка 
им. Дължината на носо-
вете им е основната отли-
чителна черта на малки-
те, като каката има по-дъ-
лъг нос.

През 2020 г. китайският 
център за опазване и из-
следване на големите пан-
ди подписа споразумение 
за стратегическо сътрудни-
чество с автономния реги-
он Цян. Оттогава те осъ-
ществяват сътрудничество 
в различни области.

вангардни техно-
логични продук- 
ти бяха изложе-
ни на 10-ото меж-
дународно изло-
жение за висо-

ки технологии в Миeнян 
(Mianyang), Китай. 

На Science and Technology 
City International High-Tech 
Expo посетителите можеха 
да видят навигационния и 
комуникационен чип „Бей-
доу-3“, куче робот и модели 
на самолети и танкове. Хо-
рата също могат да се на-
сладят на очарованието на 
спорта с помощта на техно-
логията за виртуална реал-
ност на място.

Тазгодишното му изда-
ние се фокусира върху во-
дещите иновации, предпри-
емачеството и печелившото 
сътрудничество. В него при-
съствено и онлайн участват 
над 600 високотехнологични 

А

Високотехнологични 
продукти на 
изложението в Съчуан

компании и институти, ка-
то тази година почетен гост 
е Аржентина.

В рамките на експото 
експерти и лидери в индус- 
трията ще изнесат речи и 
ще обменят мнения относ-
но оборудването за ядре-
ната медицина, лазерните 

технологии, магнитните ма-
териали, микровълновата 
комуникация и други теми.

Спонсорираното от Ми-
нистерството на науката и 
технологиите и управата на 
провинция Съчуан, изложе-
нието се провежда ежегод-
но от 2013 г. насам.


